




3 اقتصادی

بانک ها برای جذب سرمایه های درشت 
چه می کنند؟  

مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران گفت: »فرد یا واحد تولیدی ای که نیاز به تسهیلات 
دارد و می خواهد به موقع ایفای تعهد کند، ناچار است برخی شرایط بانک ها و 

تسهیلات بالا را قبول کند.« 

محمد مهدی رییس زاده در گفت وگو با خبرآنلاین در پاسخ به این پرسش که 
چرا بانک ها، مصوبه نرخ سود شورای پول و اعتبار را اجرایی نمی کنند، اظهار داشت: 
»بانک ها به دنبال جذب منابع، آن هم در رقم های درشت هستند. بر این اساس، 
بانک ها به صورت جداگانه از طریق شرکت های سرمایه گذاریشان جذب منبع می 

کنند.«
وی افزود: »به عبارتی، مشتری با بانک طرف نیست. برای متقاضی نیز نرخ سود 15 
درصد جالب نیست و امکان انتقال منابع به جای دیگری وجود دارد. به همین دلیل 
بانک ها وعده سود بیشتر می دهند و متقاضیان با شرکت زیرمجموعه بانک ها در 

بخش سرمایه گذاری و بنگاه داری طرف می شوند.«
مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: »بانک ها این منابع را به کار می گیرند 
که سود بیشتری خلق می کند، بنابراین بانک می گوید تحت یک سری شرایط اگر 

به پولتان دست نزنید و برداشت نکنید، به شما 20 تا 22 درصد سود می دهیم.«
وی افزود: »طرف مقابل ظاهرا بانک نیست. از دید دیگر، می توان گفت که آن 
شرکت یا زیرمجموعه می تواند سود بیشتری خلق کند و بخشی از سود این سهم را 
در اختیار مشتری می گذارد. به این شکل، از دیدگاه خودشان به کار صورت قانونی 

می دهند تا با منابعی در اختیار گرفته شده، بتوانند کار کنند.«
رییس زاده گفت: »از دیدگاه قانونی این کار یک کلاه شرعی است. وقتی شورای پول 
و اعتبار کف و سقف برای نرخ سود تعیین و اعلام می کند نباید از این نرخ ها تخطی 

کرد، به طور طبیعی این کار درست نیست.« 
وی عنوان کرد: »البته همه بانک ها این کار را نمی کنند، ولی در جذب رقم های 

درشت، این اتفاق بیشتر می افتد تا منابع به جای دیگری نرود.«
مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران متذکر شد: »دستوری بودن نرخ سود، چه در بخش 
سپرده ها و چه در بخش تسهیلات، ایجاد اشکال می کند و باعث می شود چنین 
تخلفاتی صورت بگیرد. در واقع بانک ها یا سیستم بانکی برای رقابت، ترفندها و راه 
های مختلفی که به نظر خودشان قانونی است، برای جذب منابع مشترک به کار می 
گیرند.«  رییس زاده اظهار کرد: »در مورد سود تسهیلات نیز همین طور است. قرار 
بود که نرخ سود 18درصد بیشتر نباشد، ولی در حال حاضر اتفاقی که در بانک ها 
افتاده، این است که وقتی 100 واحد با نرخ 18 درصد به شما تسهیلات بدهند، به 
مشتری می گویند که 20 درصد منابعشان در بانک بلوکه شده و 80 درصد را می 
توانید برداشت کنید. درحالی که سود 100 واحد را از شما می گیرند. این منابعی که 
بلوکه شده، نرخ سود را تبدیل به 21 درصد و بیشتر می کند که این نیز خلاف است.«

وی خاطرنشان کرد: »یک بخشی نیز مربوط به عدم آگاهی مردم است که در 
این خصوص باید اطلاع رسانی قوی داشت.« مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران گفت: 
»درست است که بخشی از این موضوع به دلیل عدم آگاهی مردم است و این که 
آنها به حقوق خودشان آشنا نیستند، ولی یک بخشی هم مربوط به اضطرار و ناچاری 

می شود.«
رییس زاده گفت: »فرد یا واحد تولیدی ای که نیاز به تسهیلات دارد و می خواهد به 
موقع ایفای تعهد کند و تولیدش را ادامه دهد، زمانی که با بانکی مواجه می شود که 
تسهیلاتی با شرایط خاص می دهد، با وجود این که خلاف است، ولی این شخص دو 
راه پیش رو دارد؛ یا این که مشتری از آن تسهیلات صرف نظر کند یا ناچار باشد که 
از آن استفاده کنند. زمانی که طرف به تنگنای مالی افتاده، به این موضوع فکر نمی 
کند که در نهایت به ضررش تمام می شود و ممکن است نتواند از عهده بازپرداخت بر 
نیاید. زمانی که حاشیه سود جوابگو این هزینه ها نباشد، در نهایت منجر به زیان دهی 

بیشتر و تعطیلی واحد تولیدی می شود.«
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هشدار به مالکان سیم کارت ها

مالکیت بیش از ۹ سیم کارت ممنوع

شهریور96

ایران به باشگاه صادرکنندگان بنزین می پیوندد 

جعفرزاده ایمن آبادی: 

دولت دست از تمرکز بر کاهش تورم بردارد 

مصوبات کمیسیون تنظیم مقررات بر این نکته تاکید دارد 
که هر مشترک در نهایت می تواند 9 سیم کارت به نام خود 
ثبت کند.از سوی دیگر طبق قوانین کلیه مسئولیت های 
مربوط به یک سیم کارت از جمله مسئولیت سواستفاده های 
احتمالی از آن برعهده مالک خط است.بر این اساس اطلاع 
از تعداد دقیق سیم کارت هایی که در هر اپراتور به نام فرد 

ثبت شده از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

به گزارش ایسنا، اغلب تخلفات در حوزه تلفن همراه 
آن  مالک  که  می گیرد  کارت هائی صورت  سیم  توسط 
از وجود آن بی خبر است، از سوی دیگر در مقطعی از 
زمان در سال های گذشته برای ثبت نام سیم کارت برخی 
اطلاعات هویتی مشترکان مانند کدملی دریافت نمی شد و 
همین موضوع مشکلاتی به دنبال داشت، اما از چندی پیش 
رگولاتور طرح ویژه ای اجرا کرده و بر این اساس اطلاعات 
هویتی مشترکان از جمله کدملی را به طور کامل جمع 

آوری کرده است.
تعداد  استعلام  برای  سامانه ای  است  مدتی  نیز  حال 
سیم کارت های ثبت شده به نام هر مشترک ایجاد شده 
http:// و مشترکان می توانند از طریق مراجعه به آدرس

تعداد  خود  کدملی  کردن  وارد  با   /mobilecount.cra.ir
سیم کارت هایی که در اپراتورهای مختلف مانند همراه اول، 

ایرانسل، رایتل و تالیا به نام آنها ثبت شده مطلع شوند.
مقررات  اعمال  و  نظارت  معاون  تازگی  به  همچنین 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی از ایجاد امکان 
استعلام پیامکی تعداد خطوط ثبت شده به نام مشترکان 

تلفن همراه خبر داده است.
بر این اساس مشترکان تلفن همراه می توانند با ارسال 
کد ملی خود به سرشماره ۳00050۴901 از تعداد خطوط 
ثبت شده به نام آنها در اپراتورهای تلفن همراه کشور با 

خبر شوند.

اما طبق اعلام استعلام تعداد خطوط مشترکین تلفن 
سیّار پس از استعلام تعداد سیم کارت ها، مغایرت احتمالی 
بین تعداد خطوط اعلام شده مشترک با تعداد مورد انتظار 
او ممکن است به دلایل متعدد باشد. بر این اساس اگر تعداد 
اعلام شده کمتر از انتظار مشترک باشد ممکن است برخی 
از سیم کارت های در اختیار فرد به نام او ثبت نشده باشد یا 
اطلاعات هویتی برای برخی از خطوط فاقد کد ملی بوده یا 
کد ملی ثبت شده صحیح نباشد که در این صورت احتمال 

قطع این خطوط توسط اپراتورها وجود دارد.
انتظار  از  بیشتر  اگر تعداد سیم کارت های اعلامی  اما 
فرد باشد نیز ممکن است تمام یا برخی از خطوط خود 
را بدون رعایت ضوابط و مقررات تغییر نام به دیگران واگذار 
کرده باشد یا بدون اطلاع فرد تعدادی سیم کارت به نام او 

در بانک اطلاعاتی اپراتورها ثبت شده باشد.
به هرحال در صورت مشاهده مغایرت فرد ملزم است 
برای جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده با به همراه داشتن 
کارت ملی و کد رهگیری به دفاتر امور مشترکین اپراتور ها 

مراجعه و نسبت به رفع اختلاف مشاهده شده اقدام کند.
جهت سلب امتیاز خطوط مورد نظر مشترک نیز رویت 
کارت ملی و درخواست امضاء شده وی کافی خواهد بود و 
دریافت هرگونه وجه جهت رسیدگی به اعتراضات سامانه 
دفاتر  توسط  مشترک  نظر  مورد  امتیاز خطوط  وسلب 

غیرقانونی است.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران  گفت :ایران تا پایان 
شهریور سال آینده با وارد مدار شدن فازهای پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس 

وارد باشگاه صادرکنندگان بنزین می شود.
عباس کاظمی، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در آئین 
معرفی برگزیدگان »هشتمین جشنواره روابط عمومی های برتر صنعت نفت« که با حضور 
معاونان وزیر نفت و همه مدیران روابط عمومی شرکت های تابعه وزارت نفت برگزار شد، 
از خودکفایی ایران در تامین بنزین مورد نیاز کل کشور تا پایان امسال خبرداد.وی افزود: 
با وارد مدار شدن فاز نخست پالایشگاه ستاره خلیج فارس تا پایان امسال کشور در تامین 
بنزین مورد نیاز کل کشور، از واردات بی نیاز می شود و با تکمیل فازهای بعدی پیش بینی 
می شود تا پایان شهریور سال 96 صادرکننده بنزین می شود.معاون وزیر نفت در امور 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی، با اشاره به پیشرفت بیش از 95 درصدی پروژه ستاره 
خلیج فارس گفت: عمده پیشرفت پروژه پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس در 
نصب تجهیزات در این دو سال و نیم گذشته از سال 92 تاکنون صورت گرفته است.وی 
ادامه داد: عمده تجهیزات اصلی پالایشگاه پس از برجام و رفع تحریم ها وارد کشور شد 

که چندی پیش شاهد راه اندازی واحد تقطیر و مراحل نصب تجهیزات واحد بنزین سازی 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس بودیم.

صادراتفرآوردههاینفتیسالآیندهبه650هزاربشکهمیرسد
کاظمی، با اشاره به این که ایران پس از110 سال به صادرکننده فرآورده های نفتی 
تبدیل شده است، گفت: صادرات پایدار فرآورده های نفتی امسال به روزانه 500 هزار 
بشکه رسیده است که پیش بینی می شود تا پایان شهریور سال 96 این مقدار به روزانه به 
بیش از 650 هزار بشکه برسد.وی افزود: هم اکنون کشتی ها در بنادر کشور برای دریافت 
فرآورده های نفتی در انتظارند که این جزو یکی از دستاوردهای مهم این دولت به شمار 
می آید که متاسفانه رسانه ها کمتر به آن پرداخته اند.مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران، درباره تولید بنزین یورو ۴ در کشور گفت: تولید بنزین یورو ۴ با 
قطع کامل ریفورمیت در کشور حاصل شد که این دستاورد نتیجه سرمایه گذاری های دهه 
80 و سعی و تلاش مدیران بوده است که از دو سال پیش محقق شد.به گفته وی، امسال 
شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی بیش از 10 هزار میلیارد تومان مالیات پرداخته 

است که این نشان از افزایش و توسعه تولید در کشور دارد. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، با 
انتقاد از وضعیت فعلی اقتصاد کشور، گفت: اولویت فعلی 

اقتصاد کشور باید خروج از رکود باشد. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با خانه 
ملت، با انتقاد از وضعیت فعلی اقتصاد کشور، گفت: دولت 
در راستای بهبود وضعیت اقتصادی کشور اقدامات مثبتی 
انجام داده اما کافی نیست. نماینده مردم رشت در مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه تاکید دولت برای کنترل تورم 
مشکلات بسیاری را منجر شده است، افزود: اگر بازنگری 
از اقدامات دولت صورت بگیرد به طور حتم  در برخی 
تجدیدنظر در رفتارهای اقتصادی از جمله کنترل تورم 
انجام خواهد شد. وی ادامه داد: کنترل تورم به این شدت 
موجب بروز رکود بر اقتصاد کشور شده است. جعفرزاده 
ایمن آبادی با بیان اینکه دولت تمام سعی خود در راستای 
کنترل تورم کرده است، گفت: کنترل تورم خوب می تواند 

ثمرات مثبتی برای کشور داشته باشد اما با این پیش شرط 
که رکود نباشد. 

رکوداقتصادیدرآمدهاراکاهشدادهاست
وی ادامه داد: وقتی که دولت با رکود مواجه است درآمد 
نداشته و کسی نمی تواند مالیات بدهد. این نماینده مردم 
در مجلس دهم، با اشاره به وضعیت شرکت ها در شرایط 
رکودی، گفت: دولتی که رکود دارد شرکت های فشل 
داشته و کسی خواهان خرید شرکت فشل در بورس نیست 
از این رو بورس فلج خواهد شد. وی افزود: تورم موجود در 
اقتصاد باعث شده که دولت نتواند در امر کوچک سازی و 
واگذاری بخش های دولتی به بخش خصوصی موفق عمل 
کند. این نماینده مردم در مجلس دهم با تاکید بر اینکه 
دولت در برخی جاها انرژی بیهوده صرف می کند، گفت: 
دولت باید یک سری فعالیت های دیگر در دستور کار خود 

قرار دهد تا به این ترتیب کاهش تصدی گری رخ دهد.

دولتانرژیخودرابایدبرایخروجازرکود
بگذارد

جعفرزاده ایمن آبادی گفت: دولت انرژی خود را باید در 
ابتدا برای خروج از رکود بگذارد اگر رکود نداشته باشیم 
مانند بسیاری از کشورهای همسایه وضعیت اقتصادی 
بهتری خواهیم داشت. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: اولویت ما 

بین رکود و تورم خروج از رکود است.

نمایندگان مجلس مطرح کردند: 

یارانه سفر، گامی برای تقویت ایرانگردی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اشاره به پتانسیل قوی ایران در بحث گردشگری 
اعتقاد دارند تخصیص یارانه سفر می تواند مشوق خوبی برای قشری باشد که به طور 

هدفمند گردشگری می کنند و با اختصاص یارانه سفر، ایرانگردی قوت می گیرد. 
رییس سابق سازمان میراث فرهنگی و گردشگری اردیبهشت ماه سال جاری از اجرای 
برنامه ای برای سفر ارزان به مقاصد کمترشناخته شده خبر داده و گفته بود که در آینده 
نزدیک یارانه سفر به مقاصد جدید داخلی اختصاص داده می شود و سازمان میراث فرهنگی، 

صنایع دستی و گردشگری، یک سوم هزینه  سفر به این مقاصد را در سال 95 می پردازد.
قرار است برای استان های کرمان، کرمانشاه، سیستان و بلوچستان، کردستان، خراسان 
جنوبی، لرستان و هرمزگان به عنوان مقاصد کمتر شناخته شده، یارانه سفر داده شود و 
نخستین مقاصد جدید گردشگران داخلی در این طرح، استان سیستان و بلوچستان و 
مسیر زاهدان، زابل، چابهار و تهران است. به گفته رییس سابق سازمان میراث فرهنگی و 
گردشگری سه استان تاکنون این کار را شروع کرده اند و بقیه استان ها با توجه به شرایط 

آب و هوایی خود در حال برنامه ریزی برای انجام سفرهای ارزان هستند.
یکی از کارشناسان حوزه صنعت گردشگری و تورهای داخلی گفته که این طرح و ایده 
اگرچه خیلی خوب بوده است اما در سالهای گذشته هم مسئولان سازمان گردشگری خبر 

از سفرهای ارزان قیمت می دادند، اما اجرایی نشد.
هماهنگی گردشگری سفر ارزان در قالب یک کانون در دستور کار قرار گرفته و 
دست اندرکاران گردشگری باید کمک کنند تا  یک همگرایی وجود داشته باشد و اگر 
ایرلاین ها در زمینه نرخ بلیت هواپیما کمی کوتاه بیایند، می توان این سفرها را اجرایی کرد.

درباره یارانه سفر و طرح سازمان میراث فرهنگی برای سفرهای ارزان قیمت به مناطق 
کمتر شناخته شده به خوبی اطلاع رسانی نشده تا مسافران و گردشگران بدانند برای انجام 
این سفرها به کدام آژانسها باید مراجعه کنند و معمولا تماس افراد با دفاتر اداره های کل 

استانی نیز به پاسخ دقیقی  منجر نمی شود.
بر اساس این گزارش، خبرنگار خانه ملت در گفت وگو با نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی جزئیات روند و اجرای این طرح و اختصاص یارانه سفر به گردشگران را جویا شد 

که در ادامه می خوانید.
یارانهسفر،ایرانگردیراتقویتمیکند

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس با اشاره به پتانسیل قوی ایران در 
بحث گردشگری گفت: با اختصاص یارانه سفر ایرانگردی قوت خواهد کرد چراکه هر 11 

گردشگر داخلی یک شغل در کشور ایجاد می کند.
منصور مرادی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت در مورد اجرای برنامه سفر 
ارزان به مناطق گردشگری و مقصدهای کمتر شناخته شده کشور، گفت: سرمایه گذاری 
در بحث گردشگری موضوع مهمی است که از طریق یارانه سفر می توان امکانات رفاهی 
مناطق گردشگری را فراهم کرد تا مسافران با امکانات رفاهی و آسایش بیشتری لذت سفر را 
تجربه کنند؛ از طرفی می توان از کارت های سفر که باعث کاهش هزینه گردشگران داخلی 

می شود، گردشگری داخلی و ایرانگردی را رونق داد.
نماینده مردم مریوان و سروآباد در مجلس با اشاره به پتانسیل قوی ایران در بحث 
گردشگری گفت: با اختصاص یارانه سفر، ایرانگردی قوت می گیرد ضمن آنکه باید ایرانگردی 
در اولویت سطح بالا در دستور کار قرار بگیرد چراکه این کار علاوه بر اشتغال زایی باعث 

درآمدزایی خوبی در کشور  می شود که  یک درآمد پایدار است.
وی در ادامه مطرح کرد: متاسفانه در کشور به این مسئله توجه ویژه ای نشده ولی با 
تقویت و اختصاص یارانه سفر می توان در شناساندن منابع طبیعی و طبیعت بکری که در 

کشور وجود دارد به گردشگران کمک شایانی کنیم.
منصور مرادی گفت: به ازای هر 11 گردشگر ایرانی می توان در کشور یک شغل ایجاد 
کرد؛ ایجاد شغل در گردشگری با سالی 50 میلیون تومان میسر است اما برای ایجاد یک 
شغل در موقعیت های دیگر بایستی چندصد میلیون تومان سرمایه گذاری  شود؛ لذا مقدار 
سرمایه ای که لازم است در این زمینه و در راستای اشتغال زایی ایجاد شود، در بحث 
توریست و حتی در بخش صنعت و سایر موارد به خوبی جواب داده و با سرمایه کمتری 

می توان اشتغالزایی بهتری را در سطح ملی ایجاد کرد.
وی افزود: باید اول ایرانگردی در کشور تقویت شده بعد جهانگردی را داشته باشیم؛ زمانی 
که مناطق خود را نشناخته باشیم و به مناطق گردشگری خارج از کشور بریم چطور می 

توان تفاوت دو کشور یا تفاوت مناطق ایران با سایر کشورها را پیدا و آنها را مقایسه کرد.
رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس از رئیس سازمان میراث فرهنگی 

خواست که توجه ویژه ای به بحث گردشگری داشته باشد و همچنین در کنار آن بحث 
توریسم درمانی را در بسیاری از استانها راه انداخته تا حداقل به خاطر درمان توریست ها 
توجه ویژه تری به سفر و ایرانگردی داشته باشند چرا که به ازای هر 5 توریست خارجی 
هم می توان یک شغل در کشور ایجاد کرده و در تمام زمینه ها در بحث گردشگری 
ضمن درآمدزایی برای کشور توسعه زیرساختها را برای مناطق مختلف کشور داشته باشیم؛ 
استان کردستان به خصوص در قسمت اورامان شهرستان سروآباد توریست های بین المللی 
بسیاری به خاطر مراسم های مذهبی و همچنین طبیعت بکری که در این مناطق است، 
به ایران سفر می کنند که بهترین پتانسیل را در بحث هتل و توسعه گردشگری و ایجاد 

درآمد دارد.
تخصیصیارانهسفر،مشوقخوبیبرایگردشگرانداخلی

رئیس مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان معتقد است تخصیص یارانه سفر 
می تواند مشوق خوبی برای قشری باشد که به طور هدفمند گردشگری می کنند.

محمد نعیم امینی فرد در گفت وگو با خانه ملت با بیان اینکه تخصیص یارانه سفر می تواند 
مشوق خوبی برای قشری باشد که به طور هدفمند گردشگری می کنند، گفت: طبقه 
متوسط اجتماعی کشور که نوعا گردشگری هدفمند فرهنگی را دنبال می کنند، معمولا با 
معضلات اقتصادی روبرو هستند و تخصیص یارانه سفر به این قشر می تواند در سبد خانوار 

تعریف شود.
نماینده مردم ایرانشهر، سرباز، دلگان و فنوج در مجلس شورای اسلامی افزود: متاسفانه 
در سالیان اخیر با معضلی روبرو شده ایم که ایرانگردی از نظر هزینه اقتصادی گرانتر از 
جهانگردی درآمده است که سازمان میراث فرهنگی و گردشگری باید ایرانگردی مطمئن، 

با صرفه و ایمن را بتواند پیش بینی کند.
وی با بیان اینکه در اقصی نقاط ایران اسلامی جاذبه های گردشگری بسیاری وجود دارد 
گفت: بسیاری از افراد از همه جاذبه های گردشگری کشور خبر ندارند مثل استان سیستان 

و بلوچستان که »مقصد گردشگری ناشناخته ها« در سال 96 نامگذاری شده است.
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در مورد اولویت ها در 
گردشگری با تاکید بر اینکه بایستی تعاریف مشخصی برای ایرانگردی و جهانگردی داشته 
باشیم، افزود: با توجه به آموزه های تمدنی، فرهنگی و دینی ایران، باید برای ایرانگردی 
تسهیلات در نظر گرفته شود و نباید از آن غافل شد؛ ایران جزعی از پیکره جهان اسلام 
و فراتر از آن جزئی از میراث بزرگ تمدن بشری است و به دلیل اینکه ایران پدیدآورنده 
مهم میراث فرهنگی بشر است نمی توان نسبت به گردشگری، ایرانگردی و جهانگردی 

بی تفاوت بود.

وی تصریح کرد: به هر حال گروه های هدف در حیطه ایرانگردی و جهانگردی می توانند 
همپوشانی داشته و مجزا تعریف شوند و برای هر طبقه اجتماعی و هر وسع اقتصادی 

مشخصی، اولویت های ایرانگردی و جهانگردی می تواند متفاوت باشد.
رئیس مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه باید در گروه های مختلف اجتماعی و فرهنگی و براساس تمایلات آنها میزان »یارانه 
سفر« تعریف شود، گفت: تخصیص یارانه سفر می تواند اشکال گوناگونی داشته باشد؛ مثلا 
لازم نیست فقط پول نقد داده شود، مهم این است که در قالب کارت های اعتباری که برای 
این منظور در نظر گرفته می شود، به گردشگران ایرانی تسهیلات داده شود؛ ضمن آنکه 
مراکز را در زمینه تسهیلات دهی تشویق کرد تا در فصل های مختلف برنامه ریزی خوبی 
انجام شود و در فصل هایی که ایرانگرد کمتری داریم، کانون های ایرانگردی تسهیلات بهتری 

را برای گردشگران در نظر بگیرند.
سفرهایمردمایرانعمدتازیارتیاست،نهگردشگری

رئیس مجمع نمایندگان استان خراسان جنوبی در مجلس با اشاره به اینکه عمده 
سفرهای مردم ایران زیارتی است، خواستار ترویج ایرانگردی شد و برای رشد و رونق این 

عرصه، پیشنهاد اختصاص بلاعوض بودن یارانه سفر را داد.
محمدرضا امیرحسنخانی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به اینکه عمده سفرهای مردم 
ایران زیارتی است، گفت: اگر ایران بخواهد برای پذیرش توریست های جهانی آماده شود باید 
ابتدا ایرانگردی را ترویج و تقویت کرده و آن را گسترش دهد که قطعا مستلزم تدابیری است 
که از طرق مختلف از جمله یارانه سفر و تشویق مردم به گردشگری و ایرانگردی امکانپذیر 
است. نماینده مردم فردوس، سرایان، طبس، بشرویه در مجلس شورای اسلامی افزود: با 
وضع اقتصادی موجود، مردم ایران اکثرا زائر هستند و به مشهد، شیراز یا قم می روند و 
سفرهای گردشگری و ایرانگردی کمتر انجام می شود لذا دولت باید برای ترویج ایرانگردی 
فکری کرده و یارانه سفر بدهد؛ همچنین کارمندان خود را تشویق به سفر کند زیرا اگر این 
کار صورت گیرد، یقیناً آمادگی پیدا خواهد شد تا از توریست  خارجی هم بتوانیم استفاده 

کنیم و این موضوع باعث ارتقای سطح خدمات به گردشگران می شود.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه صنعت 
گردشگری صنعت بسیار کم هزینه ای است افزود: صنعت گردشگری، اشتغال زایی بسیار 
زیادی هم به دنبال دارد و نسبت به سایر مشاغل، می تواند با هزینه کمتری ایجاد شغل 
کند ولی از پتانسیل گردشگری در این حوزه به اندازه کافی بهره گیری نمی شود و علت 
عمده این امر آن است که ما توریست خارجی به اندازه کافی نداریم و توریست های داخلی 

هم اکثرا زائر هستند.

امیرحسنخانی تصریح کرد: باید علاوه بر آنکه دولت یارانه ای به عنوان یارانه سفر بدهد، 
دستگاه هایی مانند آموزش و پرورش و دانشگاه ها و ... نیز بایستی موظف شوند دانش 
آموزان و دانشجویان خود را به سفر فرستاده تا ایرانگردی کرده و کشور را بهتر بشناسند؛ 
زیرا هر چه شناخت دانشجویان و دانش آموزان از ایران بیشتر باشد در آینده می توانند 
مدیران موفق تری برای آبادانی ایران شوند اما حتی اگر از بهترین دانشگاه ها فارغ التحصیل 
شوند، در صورتی که ایران را ندیده و نشناخته باشند، نمی توانند عملکرد موثری در مدیریت 

خود داشته باشند.
وی با اعتقاد بر اینکه اختصاص یارانه سفر برای رونق گردشگری داخلی، امر بسیار خوبی 
است، گفت: موظف کردن کارکنان، دانشجویان و دانش آموزان و اقشار مختلف مردم در 
برنامه ها و سفرهای داخلی و اختصاص دادن یارانه سفر لازمه ایجاد گردشگری و ایرانگردی 

مناسب برای کشور است.
رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی در مجلس شورای اسلامی از مسئولین خواست 
یارانه سفر بلاعوض باشد و گفت: بایستی درآمدی که از  صنعت گردشگری حاصل می شود، 
در همین حوزه هم خرج مردم شود؛ لذا اگر دولت همکاری کرده و سازمان میراث فرهنگی 
نیز همراهی کند و برای زمانی که هتل ها و مراکز دیدنی ظرفیت دارند، به گردشگران 
تخفیف داده شود و یارانه ای از طریق تخفیف برای مراجعین گذاشته شود، مدیریت مطلوب 

در این حوزه است که نفع آن را هم کشور و هم مردم ایران خواهند برد.
ماهانهمبلغیدرقالبیارانهسفربهخانوادههاتعلقگیرد

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس، بهتر می داند که ماهانه مبلغی به عنوان یارانه سفر به هر 
خانواده تعلق بگیرد و خانواده ها بنا به سلیقه خود از این یارانه استفاده کنند.

طیبه سیاوشی شاه عنایتی در گفت گو با خانه ملت، با بیان اینکه سازمان میراث فرهنگی 
و گردشگری ایران به شعار "گردشگری برای همه" تأکید می کند، گفت: زمینه های این 
شعار در ایران به درستی فراهم نشده است؛ برای توسعه اقتصادی و فرهنگی در این حیطه، 
دولت باید زمینه های مناسبی را آماده کند چرا که مسئله گردشگری یک مسئله اساسی 
است؛ وقتی زیرساخت های گردشگری در ایران فراهم شود و افراد بیشتری به گردشگری 

بپردازند توسعه فرهنگی و اقتصادی را در جامعه شاهد خواهیم بود.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
افزود: برخی از افراد جامعه کارمند ادارات و دستگاه های دولتی هستند و از طریق اداره رفاه 
محل کار خود می توانند از یارانه سفر استفاده کنند که مقداری از هزینه های سفر آنها را 
تأمین می کند ولی جمعیت زیادی هستند که به لحاظ مالی در تنگنا بوده و قادر نیستند 

حتی در ایران به سفر و گردشگری بپردازند و از این یارانه ها بی بهره هستند.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با تأکید بر اینکه دولت برای کسانی که بضاعت مالی 
ندارند یک مقدار هزینه های سفر را پایین بیاورد، گفت: اگر دولت بتواند از کانال انجمن ها و 
تشکل هایی، مقداری از هزینه های سفر و گردشگری را تأمین کند کار بسیار خوبی خواهد 
بود؛ البته این کار در برخی از برنامه های گروه های مختلف دیده شده است که در آن 
مقداری از هزینه سفر یا بعضا هزینه کامل سفر روستاییان به اماکن زیارتی پرداخته می شود. 
وی افزود: تأمین امکانات رفاهی و زیرساخت های لازم برای گردشگری باید به تشکل هایی 
سپرده شود که بتوانند آن را ساماندهی کنند؛ به عنوان مثال برخی مهمانسرا یا مکان هایی 
که حداقل امکانات رفاهی و بهداشتی را داشته باشد بایستی برای خانواده ها فراهم شده و 

برای این موضوع یک معیار حقوقی قرار دهند.
سیاوشی ادامه داد: بهتر است مبلغی در هر ماه به عنوان یارانه سفر به هر خانواده تعلق 
بگیرد و خانواده ها بنا به سلیقه خود در استفاده از این یارانه سفر در مکان های گردشگری، 
ایرانگردی، موزه ها، نمایشگاه ها و ... بهره گیرند؛ یارانه های سفر بایستی به طور مشخص و 
هدفمند باشند تا جهت گیری دیگری پیدا نکند و هزینه ها دقیقا صرف سفرهای گردشگری 

و هدایت شده و با مدیریت باشد تا توسعه ای در این زمینه به دنبال داشته باشد.
طیبه سیاوشی تصریح کرد: اکثر افراد فراموش کرده اند از برخی امکانات فرهنگی هم 
می توانند استفاده کنند ولی بیشتر تلاش خود را روی مسائل دیگر گذاشته و توجه ندارند 

که اوقات فراغت خود را می توانند با جنبه های فرهنگی پر کنند.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: دولت اخیراً برخی از استانها را 
به عنوان پایلوت قرار داده و سعی کرده تا برنامه ریزی هایی در این زمینه انجام دهد تا عده 
ای از گردشگران که مایل هستند از سفرهای ارزان برخوردار باشند بتوانند از آن استفاده 
کنند؛ طبق گفته مقامات رسمی سازمان میراث فرهنگی، سفرهای ارزان قیمت در دستور 

کار سازمان است.

بازار به چک های برگشتی واکنش نشاد داد

چرا چک بحرانی شد؟
با واکنش تولیدکنندگان به چک های برگشتی و اعلام اینکه با شرایطی بحرانی و کمر 
شکن مواجه شده اند، به نظر می رسد هشدار کارشناسان درباره واکنش احتمالی بازار 
نسبت به روند رو به رشد میزان چک های برگشتی در حال عملی شدن است. معضلی 

که منشا آن  را باید در دو بخش اقتصاد و البته شبکه بانکی جستجو کرد.
به گزارش ایسنا، وضعیت چک های برگشتی طی سال های اخیر به گونه ای پیش رفته 
که بر اساس آخرین گزارش بانک مرکزی تنها در سه ماهه اول امسال، 2.۴ میلیون فقره 
با مبلغی حدود ۳0 هزار میلیارد تومان برای این چک ها ثبت شده است. هرچند که 
نسبت چک های برگشتی به چک های مبادله شده از نظر تعداد ۳.6 درصد و مبلغ ۳.1 
درصد بوده؛ اما در فاصله یکساله تعداد چک های برگشتی با افزایش سه میلیونی به حدود 
هشت میلیون فقره افزایش یافته که رشدی حدودی 60 درصدی داشته و مبلغ آن تا 
دو برابر افزایش یافته است. این روند در حالی رخ داده که بخش تولید و تولیدکنندگان 
به عنوان یکی از مخاطبان بزرگ چک با مشکل مواجه کرده است و معتقدند که 
وضعیت بحرانی در حال حاضر در این زمینه وجود داشته و تولید و توزیع محصولات 
آن هارا تحت تاثیر قرار داده است به طوری که می گویند چک های برگشتی کمر تولید 
کنندگان و توزیع کنندگان چرم را شکسته است. این در حالی است که بنا بر اذعان 
خود تولیدکنندگان درباره رکودی که بر تولید و اقتصاد وجود داشته و گرانی محصولات، 
تامین هزینه برای آن ها بسیار سخت شده و پرداخت مبالغ چک ها به راحتی انجام 
نمی شود. در این شرایط بسیاری از چک های صادره برگشت می خورد. این در حالی 
است که پیش تر کارشناسان و تحلیلگران بازار پول نسبت به روند رو به رشد چک های 
برگشتی واکنش نشان داده و اعلام کرده بودند که در صورت ادامه این جریان، بازار به 
آن واکنش نشان خواهد داد و ممکن است که به سمت جایگزینی پول نقد به جای 
چک حرکت کند. همراه با این موضوع موارد دیگری در رابطه با دلایل افزایش چک های 
برگشتی مطرح و ماجرای سامانه چکاوک نیز به میان آمده است. سامانه الکترونیکی 
که برای مدیریت یکپارچه پذیرش و پردازش چک طراحی و از حدود دو سال گذشته 
رسما به شبکه بانکی آمده است. در این سامانه علاوه بر انتقال تصاویر چک ها، اطلاعات 
مربوط به چک های وصولی، برگشتی و عودتی در یک بانک اطلاعاتی ذخیره و پردازش 
و عملیات تسویه بین بانکی در نتیجه پردازش چک ها در آن با سرعت و دقت بیشتری 
نسبت به قبل انجام می شود. اما در کنار نظر کارشناسان درباره چرایی افزایش چک های 
برگشتی و منشا آن ها، دبیرکل بانک مرکزی نیز در این باره به چند مورد اشاره دارد. 
آن طور  که احمدی در این باره توضیح داده است تعداد چک های برگشتی به شرایط 
رونق و رکود اقتصاد بستگی دارد و باید گفت که وقتی تولید ناخالص یا نقدینگی دو برابر 
می شود حجم اقتصاد نیز تا دو برابر بزرگتر شده است. بنابراین تعداد و مبلغ چک ها هم 
در مبادلات بیشتر شده و به دنبال آن تعداد چک های برگشتی افزایش می یابد. دبیر کل 
بانک مرکزی البته معتقد است افزایش تعداد چک های برگشتی ارتباط چندانی با سامانه 
چکاوک ندارد و تاکید دارد که مناسب آن است تعداد چک های برگشتی به عنوان یک 
شاخص قلمداد نشود، بلکه نسبت آن به کل چک ها و نسبت مبلغ چک های برگشتی به 
کل دارایی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و نه فقط تعداد آن ها. وی در این باره نمونه ای 
عنوان  و گفت که در اول آبان ماه سال جاری حدود یک میلیون و 600 هزار فقره چک 
تنها در یک روز بدون هیج مشکلی در سامانه چکاوک پردازش شده که نسبت به پایان 
مهرماه سال گذشته حدود 100 درصد افزایش یافته است. در حالی که تعداد چک های 
برگشتی در این نقطه تنها 50 درصد افزایش دارد. وی با بیان اینکه اگر بدون اشاره به 
افزایش تعداد کل چک های مبادله شده در چکاوک فقط به تعداد چک های برگشتی 
اشاره کنیم، قضاوت نادرست و ناقصی است، توضیح داد که آمارهای چکاوک باید با خود 
آن مقایسه شود نه آمارهای اتاق پایاپای چرا که در این اتاق آمارها به روز و قابل اتکا 
نیست و حتی با تاخیر  10 روزه ثبت می شد که طی این مدت برخی چک های برگشتی 
وصول و از آمار کل باید خارج شود. دبیر کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه در چکاوک 
قدرت اندازه گیری دقیق تر و روزآمد تر است اعلام کرد: دلایلی که منجر به برگشت چک 
و یا عودت آن می شود، بیشتر از حالت سنتی پذیرش و پردازش چک ها منشا می گیرد، 

بنابراین هر دو مورد باید به طور جدا مورد بررسی قرار گیرد.



ورزشی 44

 مهاجم استقلال نیم فصل آزاد می شود

 پای ۵۰۰ میلیون »آپشن« در میان است
باشگاه استقلال این روزها درگیر ماجرای جدایی یا ماندن کاوه رضایی است اما جالب 

است بدانید که در قرارداد او 500 میلیون به عنوان آپشن در نظر گرفته شده است.

بحث این روزهای باشگاه استقلال به بازیکنانی اختصاص دارد که در صورت 
پرداخت نشدن مطالبات شان  می توانند قرارداد خود را با استقلال فسخ کنند. شب 
قبل بازی استقلال مقابل مس کرمان، مدیربرنامه های کاوه رضایی عنوان کرد که این 
بازیکن از یک تیم چینی پیشنهاد دریافت کرده و این دیدار آخرین بازی کاوه برای 

استقلال خواهد بود.
پس از آن حرف های ضد نقیضی در این رابطه مطرح شد. برخی ها عنوان کردند 
که عدم دعوت به تیم ملی باعث شده رضایی به فکر لژیونر شدن بیفتد، اما علیرضا 
منصوریان در کنفرانس خبری بعد بازی با مس اشاره کرد که باشگاه استقلال به 
تعهداتش نسبت به رضایی عمل نکرده و این بازیکن می تواند طبق بند قراردادش 
از استقلال جدا شود.  سرمربی استقلال مدعی شد که علاوه بر رضایی، 9 بازیکن 
استقلال هم چنین وضعیتی دارند. هر چند منصوریان بعداً حرفش را طور دیگری 

اصلاح کرد.
قرارداد رضایی طبق آن چیزی که در سایت سازمان لیگ اعلام شده، یک میلیارد 
تومان است، اما آپشن هایی در قرارداد مهاجم استقلال قید شده که برای علاقه مندان 
به فوتبال می تواند جالب باشد. رضایی در صورتی که در این فصل 25 بازی برای 
استقلال انجام دهد، حدود 250 میلیون تومان بیشتر از قرارداد ثبت شده دریافت 
خواهد کرد. علاوه بر این، اگر مهاجم استقلال به تیم ملی دعوت شود، حدود 100 
میلیون دیگر به دستمزد او اضافه می شود. آپشن بعدی تعداد گل های او است. اگر 
رضایی 15 گل برای استقلال به ثمر برساند، 150 میلیون تومان دیگر دریافت 
می کند. با توجه به روندی که رضایی در استقلال پیش گرفته و در 10 دیدار گذشته 
تنها ۳ گل زده است، کمی رسیدن به 15 گل دور از ذهن به نظر می رسد. از طرفی 
بعید به نظر می رسد کارلوس کی روش نظری روی مهاجم استقلال داشته و او را به 

اردوهای بعدی تیم ملی دعوت کند.
مجموع آپشن های قرارداد رضایی 500 میلیون تومان است، اما مهم ترین بند قرارداد 
رضایی به نحوه گرفتن دستمزدش از استقلال باز می گردد. طبق بند قرارداد، رضایی 
اگر دستمزدش را طبق موعد دریافت نکند، می تواند قراردادش را فسخ کرده و جدا 
شود. این موعد 75 روز پس از تاریخ اعلام پرداخت مطالبات این بازیکن است که 
گفته می شود  همان نیم فصل لیگ برتر خواهد بود. نکته دیگر در بند قرارداد مهاجم 
استقلال نوع جدایی او است، رضایی در صورتی که پیشنهاد خارجی داشته باشد، 
در نیم فصل با پرداخت مبلغ 250 هزار دلار به باشگاه استقلال می تواند از جمع 

آبی پوشان جدا شود.
رضایی با روندی که در استقلال دارد، )بر اساس آپشن های قراردادش( می تواند 
حدود یک میلیارد و 200 میلیون از استقلال پول بگیرد، اما با دریافت پیشنهاد 
خارجی با دادن مبلغ 250 هزار دلار به استقلال که تقریبا 900 میلیون تومان 
می شود، می تواند از این تیم جدا شود. اکنون این سوال مطرح می شود که اگر طبق 
گفته مدیربرنامه های رضایی، این بازیکن پیشنهاد خارجی دارد و می خواهد جدا شود، 
حاضر است مبلغ 250 هزار دلار به استقلال بدهد؟ باشگاه چینی چقدر قرار است با 
رضایی قرارداد ببندند که رضایی حاضر است 900 میلیون به استقلال بدهد و برود و 

البته قید حدود یک میلیارد و دویست میلیون استقلال را بزند.
به نظر می رسد، باشگاه استقلال با چالش بزرگی درباره قرارداد بازیکنان خود 
روبه رو شده است. زمانی که فصل نقل و انتقالات بود، استقلالی ها در پی جذب 
بازیکنان مطرح بوده تا بلکه با این روش صدای اعتراض تماشاگران به نتایج سال 
گذشته را کم کنند، اما اکنون همان بازیکنان خواهان جدایی شده اند. یکی از این 
بازیکنان رضایی است، مهاجمی که استعداد خوبی دارد، اما در حد یک ستاره برای 

استقلال نبود.

 در غیاب 2+2 بازیکن غایب

چهره جدید تیم ملی در دیدار با سوریه
غیبت چهار بازیکن اصلی تیم ملی در دیدار برابر سوریه دردسر اصلی سرمربی تیم 

ملی خواهد بود.

 با اعلام فیفا، سردار آزمون و احسان حاج صفی دو بازیکنی که در آخرین دیدار 
تیم ملی برابر سوریه از ابتدا در ترکیب تیم ملی قرار گرفتند، از حضور در دیدار برابر 
سوریه محروم شدند. این دو بازیکن تنها غایبان تیم کی روش برای آخرین دیدار 
دور رفت مقدماتی جام جهانی نیستند و سرمربی تیم ملی، علیرضا بیرانوند و وحید 
امیری را نیز به دلیل مصدومیت در اختیار نخواهد داشت تا تیم ملی دیدار با سوریه 

را حداقل با ۴ تغییر آغاز کند.
حضوردوبارهشمارهیکدروندروازهتیمملی

کی روش برای انتخاب شماره یک خود برابر سوریه البته کار سختی ندارد. علیرضا 
حقیقی با تجربه حضور در لیگ پرتغال، جام ملتهای آسیا و جام جهانی در اردوی 
تیم ملی حضور دارد و محمدرضا اخباری نیز که این روزها آمادگی قابل قبولی دارد، 
دیگر گزینه کی روش به شمار می رود؛ اما به نظر می رسد حقیقی برای حضور 

درون دروازه تیم ملی شانس بیشتری خواهد داشت.
بازگشتبهزوجقدیمییاانتخابزوججدید؟

احسان حاج صفی در دو دیدار پایانی تیم ملی به خط هافبک منتقل شد و البته 
که زوج او در کنار سعید عزت اللهی نمایش قابل قبولی داشت. در نبود حاج صفی 
کی روش دو گزینه پیش روی خود دارد؛ سرمربی تیم ملی می تواند با برگرداندن 
تیموریان به خط میانی تیم ملی به زوجی که در دو دیدار ابتدایی برابر قطر و چین 
استفاده کرد، دوباره اعتماد کند. دیگر گزینه سرمربی تیم ملی اعتماد به ستاره 
های آماده لیگ برتر مانند ابراهیمی، کامیابی نیا و البته شجاعیان و رفیعی است که 
مطمئنا سرمربی تیم ملی با توجه به شرایط دیدار با سوریه و خواسته های تهاجمی 

تیم، گزینه نهایی خود را انتخاب می کند.
انتخابسختجانشینامیری

وحید امیری دیگر بازیکنی است که بعد از مصدومیت در دیدار پرسپولیس و 
نفت آبادان، دیدار حساس ایران برابر سوریه را از دست داد. کی روش در بازی های 
گذشته تیم ملی از گزینه های متفاوتی مانند مهدی طارمی و مسعود شجاعی برای 
تکمیل سه بازیکن پشت مهاجم خود استفاده کرده است؛ همچنین مهدی ترابی 
دیگر گزینه ای است که سرمربی تیم ملی برای این دیدار در اختیار دارد. مطمئنا 
انتخاب جانشین وحید امیری موضوعی به مراتب سخت تر از دیگر بازیکنان است 

که حضور بازیکنان آماده این کار را برای سرمربی تیم ملی شیرین خواهد کرد.
قوچاننژادشانساولجانشینیسردار

سردار آزمون )که بعد از گلزنی برابر اتلتیکو مادرید آمادگی و فرم خوب خود را به 
رخ دیگر مهاجمان تیم ملی کشیده بود(، پیش از این، حضور یک رقیب جدی به 
نام رضا قوچان نژاد را احساس می کرد. گوچی در دیدار برابر ازبکستان از ابتدا برای 
تیم ملی به میدان رفت؛ اما در دیدار برابر کره جنوبی جایی در ترکیب اولیه تیم 
ملی نداشت. هرچند تیم ملی کریم انصاری فرد آماده را در اختیار دارد؛ اما به نظر 
می رسد قوچان نژاد برای بازگشت به ترکیب اولیه تیم ملی گزینه اصلی سرمربی 

تیم ملی خواهد بود.

پنجشنبه -سیزدهم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4138

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم:

افتخار آفرینی در ورزش قهرمانی 
متأثر از حوزه همگانی است

 مدیر کل ورزش و جوانان استان قم با تاکید بر نیاز به افزایش استفاده از ظرفیت 
ورزش معلولان در قم گفت: افتخار آفرینی در بخش ورزش قهرمانی متأثر از حوزه 

همگانی است.
حسن عابدی در مجمع انتخاباتی هیئت ورزش های معلولان استان قم که صبح 
چهارشنبه در قم برگزار شد، اظهار داشت: حضور رئیس فدراسیون ورزش های جانبازان 
و معلولان در مجمع انتخاباتی استان قم نشان از اهمیت قائل شدن ایشان بر همه امور 
کلی و جزئی در ورزش جانبازان و معلولان است.وی افزود: افتخارات کسب شده جامعه 
ورزش نتیجه تلاش همه فعالان عرصه ورزش در تمامی سطوح است و کسب مدال 
پارالمپیک بعد از 28 سال امسال برای قم محقق شد که این نشان از برنامه ریزی خوب 
و دقیق در بدنه ورزش استان است. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: توسعه 
ورزش همگانی موجب تأمین شور و نشاط برای آحاد جامعه است و از طرف دیگر در 
صرفه جویی در هزینه های جانبی نیز تأثیر بسزای دارد و هزینه های پزشکی را  به 
حداقل می رساند و به عنوان یک اصلی کلی، افتخار آفرینی در بخش قهرمانی متأثر از 
حوزه همگانی است.عابدی بیان داشت: راه اندازی رشته های جدید در ورزش جانبازان و 
معلولین قم اقدامی شایسته است اما در حوزه بانوان مشکلات عدیده ای در ورزش استان 
قم وجود دارد که مهمترین مورد آن نبود یک مکان مناسب ویژه فعالیت بانوان در همه 
رشته ها است. وی عنوان کرد: تأمین فضای مناسب در 10 کیلومتری قم برای استفاده 
بانوان به انجام رسیده اما میل زیادی برای استفاده از آن وجود ندارد که علت آن دوری 
راه و فاصله از مرکز شهر و مشکل بانوان و هیئت های ورزشی برای انتقال به این فضای 
ورزشی است. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تصریح کرد: با توجه به ظرفیتی که در 
ورزش معلولان قم وجود دارد این انتظار می رود که جمعیت ورزشکاران سازمان یافته 
ورزش معلولان قم به تدریج افزایش پیدا کند و هیئت ورزش های معلولان استان قم 

نسبت به این امر اهتمام داشته باشد.

رئیس هیئت هاکی قم خبر داد؛

حضور تیم هاکی قم در فصل جدید 
لیگ هاکی مردان کشور

 رئیس هیئت هاکی استان قم از حضور تیم هاکی قم در فصل جدید لیگ هاکی 
مردان کشور خبر داد.

جعفر جعفری مجد اظهار داشت: تیم هاکی استان قم به عنوان یکی از 8 تیم حاضر 
در لیگ برتر هاکی مردان کشور امسال در این مسابقات شرکت می کند و حضور این 
تیم در لیگ برتر گامی مهم در راستای توسعه هاکی در قم است. وی افزود: مسابقات 
لیگ برتر هاکی کشور امسال با حضور 8 تیم و در قالب 2 گروه ۴ تیمی برگزار می شود 
که تیم هاکی قم در گروه اول این مسابقات با تیم های کرمانشاه، قروه و همدان در یک 
گروه قرار گرفته است. رئیس هیئت هاکی استان قم گفت: تیم های اراک، سمنان، تبریز 
و ایلام تیم های حاضر در گروه دوم لیگ برتر هاکی هستند و از هر گروه 2 تیم به مرحله 
دوم صعود می کند و امیدوار به صعود هاکی بازان جوان قم به مرحله پایانی این دوره از 
مسابقات هستیم. جعفری مجد بیان داشت: نخستین دیدار تیم هاکی قم روز پنج شنبه 
1۳ آبان در ورزشگاه کارگران قم از ساعت 18 برابر تیم کرمانشاه برگزار می شود و 
دومین مسابقه تیم قم نیز روز جمعه 1۴ آبان از ساعت 11 در همین سالن بار دیگر برابر 
کرمانشاه انجام خواهد شد. وی عنوان کرد: امسال شیوه برگزاری مسابقات بدین شکل 
است که هر تیم در برابر تیم حریف مسابقه رفت و برگشت خود را به میزبانی یکی از 2 
شهر انجام می دهد به عبارت دیگر هر 2 تیم، طی 2 روز مسابقات رفت و برگشت خود 
را برگزار می کنند و یک شهر میزبان هر 2 مسابقه است. رئیس هیئت هاکی استان قم 
تصریح کرد: تیم هاکی قم در هفته دوم لیگ برتر هاکی به همدان می رود تا 2 بازی برابر 
این تیم برگزار کند و سپس راهی قروه می شود تا مسابقات پنجم و ششم خود را نیز در 
قروه برگزار کند و بدین ترتیب امسال تیم هاکی قم در مرحله گروه در 2 بازی میزبان و 

در ۴ بازی میهمان خواهد بود.

مرفاوی: 

دنبال موفقیت نبودیم در جام حذفی
 شرکت نمی کردیم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم معتقد است که این تیم مستحق قرار گرفتن در 
رده پانزدهم جدول رده بندی لیگ برتر نیست.  صمد مرفاوی در مورد دیدار فردا با 
تیم شهدای گروس بیجار در رقابت های جام حذفی گفت: شناخت چندانی از حریف 
خودمان نداریم، ولی با قدرت در این بازی حاضر خواهیم شد. نتایج جام حذفی اصلا 
قابل پیش بینی نیست اما اگر در این جام دنبال موفقیت نبودیم قطعا شرکت نمی کردیم.

سرمربی صبا در خصوص نتایج نه چندان خوب این تیم در لیگ امسال و قرار گرفتن در 
رده پانزدهم جدول عنوان کرد: همه می دانند که تیم ما با چه شرایطی لیگ را شروع کرد. 
در خیلی از بازی ها محروم و مصدوم دادیم و البته اشتباهات داوری هم به ضرر ما تمام 
شد. دو گل سالم ما توسط داوران مردود اعلام شد که اگر این اتفاق نمی افتاد چهار امتیاز 
بیشتر داشتیم و در میانه جدول قرار می گرفتیم. قرار گرفتن در رده پانزدهم جدول حق 
صبا نیست.مرفاوی خاطرنشان کرد: تیم ما از لحاظ فنی شرایط خوبی دارد و من به آینده 
امیدوار هستم، اما این را هم باید در نظر گرفت که گاهی اوقات اشتباهات داوری یا اتفاقاتی 

که قابل پیش بینی نیست، می تواند روند یک تیم را عوض کند.

صعود مقتدرانه قم به مرحله نهایی لیگ بیس بال

بیس بالیست های قم آماده قهرمانی در لیگ ایران
گزارشازرضاجعفری

رشته ای که برای ورزش قم از میادین برون مرزی افتخار کسب 
کرده اکنون در آستانه کسب عنوان قهرمانی مسابقات لیگ بیس بال 

باشگاه های کشور قرار گرفته است.
بیس بال که در کنار سافت بال، راگبی و کریکت تا قبل از دهه 
1۳90 یک فدراسیون مستقل محسوب می شدند، اکنون یکی از 
رشته های ورزشی زیر مجموعه فدراسیون انجمن های ورزشی در 
کشور و هیأت انجمن های ورزشی در استان های مختلف است و در 
قم نیز که نخستین استان فعال کننده هیأت انجمن های ورزشی 
ایران در سال 1۳90 است، یکی از ورزش های موفق و شاخص به 
شمار می رود. با وجود اینکه هنوز بیس بال آنچنان که باید و شاید 
از امکانات و فضای ورزشی مناسبی برخوردار نیست اما این رشته 
در قم علاقمندان بسیار زیادی دارد و بیش از یک دهه است که 
بیس بال قم در سطح اول مسابقات کشوری حضوری پرقدرت دارد 

و در تیم ملی کشورمان نیز همواره بازیکن ملی پوش دارد.
این رشته ورزشی در کشور سابقه کسب عنوان قهرمانی برای 
استان قم را دارد و در تیم ملی نیز بیس بالیست های قم در تیم 
ملی کشورمان نیز بارها به میادین بین المللی و آسیایی اعزام شده 
و افتخارات زیادی را نصیب ورزش قم و خانواده این رشته ورزشی 

جذاب و دیدنی کرده اند.
*سرمایهگذاریقمیهابرایکسبسهمیهالمپیک2020

ازرشتهبیسبال
در حالی که تعداد رشته های ورزشی فعال در هیأت انجمن های 
و  شاخص ترین  از  یکی  هستند،  رقمی  دو  قم  استان  ورزشی 
موفق ترین رشته های زیر مجموعه این هیات، بیس بال است که 
توانسته از مسابقات غرب آسیا در یک سال گذشته برای ورزش 

قم مدال کسب کند.
بیس بال رشته ای است که در المپیک حضور دارد و ورزش قم 
می تواند با کمی سرمایه گذاری و توجه بیشتر به این رشته ورزشی، 
تاریخ ورزش خود در  نخستین سهمیه  آوردن  به دست  برای 
بزرگترین رویداد ورزشی جهان از هم اکنون برای سهمیه بیس بال 

المپیک 2020 در توکیو ژاپن سرمایه گذاری کند.
اکنون با ترکیبی از بهترین های حال حاضر این رشته ورزشی، 
تیم بیس بال هیأت انجمن های ورزشی استان قم درگیر رقابت های 
فصل جاری لیگ باشگاه های کشور است و بعد از کسب رتبه دوم 
نیم فصل نخست مرحله مقدماتی، در دور برگشت این مرحله نیز با 
کسب سه پیروزی متوالی، با شایستگی و مقتدرانه به مرحله نهایی 

رقابت های لیگ بیس بال باشگاه های کشور راه یافت.
*رقابت8تیمدرمناطقشمالوجنوبلیگبیسبال

ایران
بیس بالیست های تیم هیأت انجمن های ورزشی قم در مجموع 

دیدارهای رفت و برگشت مرحله مقدماتی فصل 1۳95 لیگ 
بیس بال باشگاه های کشور در گروه شمال با کسب بیشترین امتیاز، 
به عنوان صدرنشین مجوز صعود به مرحله نهایی رقابت ها را به 

دست آوردند.
این در حالی است که امسال هشت تیم در مسابقات لیگ 
بیس بال باشگاه های کشور حضور دارند که همانند سال های گذشته 
در دو منطقه شمال و جنوب برای به دست آوردن مجوز صعود به 
مرحله نهایی در دو گروه چهار تیمی به شکل دوره ای با یکدیگر به 

رقابت پرداختند و از هر گروه دو تیم صعود کرد.
نماینده هیأت انجمن های ورزشی استان قم در حالی این مرحله 
را با موفقیت تمام کرد که دیدارهای دور رفت از مرحله گروهی 
رقابت های لیگ بیس بال باشگاه های کشور طبق برنامه ریزی انجام 
شده از سوی انجمن بیس بال فدراسیون انجمن های ورزشی به 

میزبانی هیأت خراسان رضوی و در شهر قوچان به انجام رسید.
*نایبقهرمانینیمفصلوقهرمانیدوربرگشتبرای

بیسبالیستهایقم
قهرمانی دور برگشت مرحله گروهی لیگ امسال در حالی به 
بیس بالیست های استان قم رسید که این تیم در منطقه شمال با 
تیم های طیف تهران، هیأت انجمن های ورزشی استان گیلان و 

هیأت خراسان رضوی هم گروه هستند در نیم فصل نخست مرحله 
مقدماتی سه بازی برابر حریفان خود در شهر قوچان برگزار کردند 
و تنها یک برد در کارنامه آنها به ثبت رسید اما همین یک برد به 

نایب قهرمانی قم در نیم فصل منجر شد.
تیم بیس بال مردان هیأت انجمن های ورزشی استان قم در 
نیم فصل نخست رقابت های مرحله مقدماتی، تنها برابر تیم هیأت 
انجمن های ورزشی گیلان به برتری رسید و در مقابل تیم های 
طیف تهران و هیأت انجمن های ورزشی خراسان رضوی در حالی 

که شایسته باخت نبود، نتیجه را واگذار کرد.
این در شرایطی است که در دور رفت این بازی ها در شهر قوچان، 
تیم هیأت انجمن های ورزشی خراسان رضوی در صدر جدول 
رده بندی جای گرفت ولی همان یک پیروزی در مقابل تیم هیأت 
گیلان موجب شد تا تیم بیس بال مردان قم در مکان دوم رده بندی 

نیم فصل این رقابت ها قرار بگیرد.
*3پیروزیمقتدرانهبیسبالیستهایقمدردور

برگشتمقدماتی
بعد از پیگیری تمرینات و برنامه های آماده سازی تیم بیس بال 
انجام  به  نوبت  سپس  قم،  استان  ورزشی  انجمن های  هیأت 
دیدارهای دور برگشت لیگ امسال بیس بال در آبان  ماه رسید و 

طبق برنامه ریزی انجام شده از سوی انجمن بیس بال و سافت بال 
فدراسیون انجمن های ورزشی، بازی های این مرحله در منطقه 
شمال به میزبانی زمین بیس بال مجموعه ورزشی آزادی تهران 
به انجام رسید. پایان رقابت های منطقه شمال در حالی با صعود 
تیم های هیأت انجمن های ورزشی قم و خراسان رضوی به مرحله 
نیمه نهایی این رقابت ها همراه بود که بازی های دور برگشت لیگ 
بیس بال مردان قهرمانی منطقه شمال ایران با رقابت چهار تیم در 
زمین شماره چهار مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شد و با صعود 
تیم های هیأت انجمن های ورزشی قم و خراسان رضوی به مرحله 
نیمه نهایی همراه بود. در این دوره از رقابت ها بیس بالیست های 
تیم قم قوی تر از مرحله قبل ظاهر شدند و توانستند با سه پیروزی 
متوالی مقابل حریفان خود، عنوان صدرنشینی این گروه را به دست 
بیاورند، ضمن اینکه تیم بیس بال هیأت خراسان رضوی با دو برد و 
یک باخت در جایگاه دوم ایستاد، گیلان با یک برد و دو باخت در 
مکان سوم قرار گرفٰت و باشگاه بیس بال طیف تهران با قبلو سه 

شکست دور از انتظار در قعر جدول جای گرفت.
دبیر هیأت انجمن های ورزشی استان قم با اشاره به نتایج کامل 
تیم بیس بال هیأت انجمن های ورزشی استان قم در دور برگشت 
مسابقات منطقه شمال لیگ باشگاه های کشور، بیان کرد: تیم هیأت 
قم در نخستین دیدار خود با اقتدار برابر تیم مدعی خراسان رضوی 

به برتری 1۴ بر چهار دست پیدا کرد.
*صعودبهمرحلهنهاییوآمادگیبیسبالیستهایقم

برایقهرمانی
علیرضا ساری عنوان کرد: بیس بالیست های قم با روحیه بسیار 
خوبی که از این برد کسب کرده بودند در دومین دیدار به مصاف 
تیم هیأت انجمن های ورزشی گیلان رفتند و از این دیدار نیز با 
دست پر و برتری قاطع 12 بر دو خارج شدند و در سومین بازی نیز 

باشگاه طیف تهران را 11 بر یک مغلوب کردند.
مرحله  برگشت  و  رفت  دیدارهای  مجموع  در  ترتیب  بدین 
مقدماتی لیگ بیس بال باشگاه های کشور در منطقه شمال، تیم 
هیأت انجمن های ورزشی استان قم با کسب چهار پیروزی و دو 
باخت در صدر ایستاد و قهرمان این مرحله شد تا با اقتدار به جمع 
چهار تیم نهایی برود. تیم هیأت انجمن های ورزشی خراسان رضوی 
که همواره از مدعیان قهرمانی لیگ بیس بال کشور بوده این بار از 
منطقه شمال به عنوان تیم دوم جواز حضور در مرحله نیمه نهایی 
این رقابت ها را به دست آورد تا به همراه تیم هیأت قم با دو تیم برتر 

منطقه جنوب برای رسیدن به قهرمانی تلاش کنند.
دیدارهای مرحله نهایی با حضور دو تیم برتر از گروه جنوب و 
دو تیم صعود کننده از گروه شمال در حالی برای تعیین قهرمان 
برگزار می شود که البته تیم پنجم این مرحله از مسابقات نیز با دیدار 
تیم های گیلان تیم سوم منطقه شمال و تیم سوم منطقه جنوب 

مشخص خواهد شد.

پیروانی: 

غیبت بازیکنان، کار را برای تیم ملی سخت می کند

 فیفا آرای انضباطی دیدار با قطر را اعلام کرد؛

نکونام، آزمون و حاج صفی محروم شدند!

دعوت تیم زیر 21 سال فوتسال فرانسه

 توافق اولیه با حریف اروپایی

سرمربی تیم ملی فوتبال جوانان معتقد است محرومیت 
آزمون و حاج صفی و مصدومیت امیری، بیرانوند و غفوری 

می تواند کار تیم ملی را مقابل سوریه سخت کند.
امیرحسین پیروانی درباره محرومیت سردار آزمون و 
احسان حاج صفی و مصدومیت وریا غفوری، علیرضا بیرانوند 
و وحید امیری در آستانه دیدار با تیم ملی سوریه و تاکید 
کادر فنی تیم ملی بر سخت بودن این بازی اظهار کرد: 
زمانی که مربی هر تیمی برای یک بازی برنامه ریزی می کند 
تک تک بازیکنانش برای او ارزشمند هستند و برای آن ها 
برنامه ریزی کرده است. نبود یک یا دو بازیکن کار را سخت 
می کند و با توجه به محرومیت سردار آزمون و احسان حاج 
صفی و افزایش مصدومان تیم ملی کار برای ما سخت 

می شود.
سرمربی تیم ملی جوانان ادامه داد: سوریه با امتیازاتی که 
در بازی های قبل کسب کرده کورسوی امیدی برای صعود 
از این گروه دارد و همین موضوع کار را برای ما سخت 
خواهد کرد. آن ها نشان دادند که می توانند از تیم های بزرگ 
امتیاز کسب کنند اما کارلوس کی روش مربی باهوشی است 
و با استفاده از هوش و درایت خود و بازیکنان خوبی که در 

تیم ملی داریم، این تیم را شکست دهد.
او با بیان اینکه همه بازیکنان حاضر در تیم ملی باکیفیت 
هستند گفت: بازیکنان جایگزین قطعا از توانایی بالایی 
برخوردار هستند و می توانند جای بازیکنان غایب را پر کنند. 
تیم ما تاکنون امتیازات خوبی را به دست آورده و با شکست 
کره جنوبی، ازبکستان و قطر، فرار بزرگی را برای صعود از 

این گروه انجام دادیم. سه امتیاز بازی با سوریه مسیر را 
هموارتر می کند. پس از موفقیت تیم های ملی نوجوانان، 
جوانان، فوتسال و فوتبال ساحلی، موفقیت فوتبال می تواند 
عملکرد خوبی برای فدراسیون فوتبال باشد. همه باید برای 

موفقیت مقابل سوریه به تیم ملی کمک کنند.
پیروانی تاکید کرد:  هیچ دیداری در مقدماتی جام جهانی 
آسان نیست و تصور اشتباهی است که سوریه را حریفی 
راحت برای ایران بدانیم. پیروزی مقابل سوریه بسیار حیاتی 

است و کمک زیادی به ما می کند.
سرمربی تیم ملی جوانان درباره کمبود امکانات و مشکلاتی 
که برای تیم ملی به وجود آمده اظهار کرد: واقعیت این است 
که فدراسیون فوتبال در حد بضاعت خود زحمت کشیده 
اما کافی نیست و یک حمایت فرافدراسیونی را می طلبد. 
ارگان های مختلف کشور باید به فدراسیون فوتبال کمک 
کنند. فدراسیون فوتبال فقط در تیم ملی فوتبال بزرگسالان 
خلاصه نمی شود و آن ها تیم های مختلفی از جمله نوجوانان، 
جوانان، فوتسال، فوتبال ساحلی را در بخش های مردان و 

زنان آماده مسابقه ها می کنند.
او با اشاره به حضور مسعود سلطانی فر در راس وزارت 
ورزش و جوانان افزود: آقای سلطانی فر یک چهره ورزشی 
است و توجه ویژه ای هم به فوتبال دارد. امیدوارم با حضور 
او مشکلات فدراسیون فوتبال حل شود و ما در سال جام 
جهانی بتوانیم با نسل جوان ایران به این مسابقه صعود کنیم. 
جوانان ایرانی نشان دادند که استعداد بسیار بالایی دارند و با 
کمترین امکانات هم می توانند پرچم کشورشان را به اهتزاز 

درآورند. باید از این جوانان حمایت کنیم.
پیروانی درباره اعزام تیم ملی فوتبال جوانان به تورنمنت 
چهارجانبه کره جنوبی گفت: برای حضور در این مسابقه ها 
موافقت شده اما ما مشکل خروج از کشور داریم. ۴-5 بازیکن 
ما در تیم های مقاومت تهران و تراکتورسازی بازی می کنند 
که همگی سرباز هستند. اگر نتوانیم مجوز خروج از کشور 
آن ها را بگیریم حضور ما در کره ارزشی ندارد چرا که سه 
دروازه بان تیم ملی سرباز هستند و در این صورت ما هیچ 

دروازه بانی نخواهیم داشت.

فدراسیون جهانی فوتبال آرای خود را برای بازی ایران و قطر صادر کرد که بر این اساس 
محرومیت های سنگینی برای ۳ عضو تیم ملی در نظر گرفته شده است.

بعد از برگزاری دیدار ایران و قطر پیش بینی می شد درگیری هایی که در اواخر مسابقه 
ایجاد شده است، برای فوتبال ایران گران تمام شود و حالا با گذشت ۴ بازی از مقدماتی 
جام جهانی این اتفاق افتاده است. جنجالی که در پایان دیدار ایران و قطر و بعد از گلزنی 
رضا قوچان نژاد ایجاد و منجر به درگیری اعضای دو تیم شد، توسط ناظر مسابقه به فیفا 
گزارش شده بود و حالا کمیته انضباطی فدراسیون جهانی حکم سنگینی را برای ۳ عضو 

تیم ملی ایران در نظر گرفته است.
در نامه ای که فیفا به فدراسیون فوتبال ایران ارسال کرده، جواد نکونام مربی تیم ملی 
بابت ایجاد حواشی و جنجال در لحظات پایانی با ۳ جلسه محرومیت مواجه شده است. 
از سوی دیگر دو بازیکن تاثیرگذار تیم ملی نیز با محرومیت یک جلسه ای مواجه شدند. 
سردار آزمون و احسان حاج صفی به خاطر شرکت در درگیری های پایان بازی محروم 
شده اند. همچنین به سایر اعضای کادرفنی و بازیکنانی نظیر پژمان منتظری که نامش 
در گزارش های اولیه ارسال ناظر بازی به مقامات فیفا و AFC آمده بود، محرومیتی تعلق 
نگرفته است. پس از این اتفاق، سایت فدراسیون در اطلاعیه ای اینطور به موضوع واکنش 
نشان داد: »فدراسیون فوتبال ایران اطلاعی از نامه محرومیت های احتمالی ارسالی فیفا به 
فدراسیون فوتبال قطر در خصوص حوادث این دیدار ندارد، از این رو ضمن تاکید بر این 
نکته که این اطلاعیه صادر شده تنها مرجع مورد قبول فدراسیون در اطلاع رسانی احکام 
صادره به حساب می آید اعلام می دارد سایر اظهارنظرها در این خصوص وجاهت نداشته 
و پس از بررسی و تحلیلهای لازم، طی نشستی خبری با حضور مقامات فدراسیون فوتبال، 

اطلاعات مرتبط در اختیار رسانه های محترم قرار خواهد گرفت.«
بر اساس حکم صادر شده سردار آزمون، احسان حاج صفی و جواد نکونام در بازی با 
سوریه قادر به همراهی تیم ملی نیستند و این مساله در فاصله چند روز تا مسابقه می تواند 

به تیم کی روش لطمه بزند.

فدراسیون فوتبال ایران مذاکراتی را برای دعوت تیم 
فوتسال زیر 21 سال فرانسه داشته و به توافقات اولیه هم 
برای برگزاری بازی این تیم با تیم زیر 20 سال ایران دست 

پیدا کرده است.
تیم فوتسال زیر 20 سال ایران قرار است از اردیبهشت 
ماه 1۳96 در مسابقات آسیایی به میدان برود. این تیم که 
در واقع پشتوانه اصلی تیم ملی ایران در سال های آینده 
می باشد، قرار است طی چند مرحله اردو و از میان 150 
بازیکن که در پروسه استعدادیابی انتخاب شده اند، جمع 

و جور شود.
در همین ارتباط و در جلسه مسئولان کمیته فوتسال، 
علی صانعی به عنوان سرمربی تیم زیر 20 سال ایران 
انتخاب شده و منتظر تایید نهایی علی کفاشیان سرپرست 

کمیته فوتسال است.
صانعی در اولین گام ضمن ارائه برنامه های آماده سازی 
تیم زیر 20 سال، خواستار فراهم شدن چند بازی تدارکاتی 

با تیم های اروپایی و آسیایی شده است. یکی از این تیم ها، 
تیم زیر 21 سال فرانسه است که خود را برای مسابقات 

اروپایی آماده می کند.
عباس ترابیان رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال در 
این خصوص به خبرنگار مهر، گفت: باید کار تیم زیر 20 
سال زودتر آغاز شود چون فرصت زیادی تا شروع مسابقات 
آسیایی نداریم. برای آماده سازی هرچه بهتر این تیم در 

حال فراهم کردن چند دیدار تدارکاتی هستیم.
وی افزود: ما مذاکراتی با فرانسوی ها داشتیم و توافقات 
اولیه برای حضور تیم فوتسال زیر 21 سال فرانسه در ایران 
و بازی با تیم زیر 20 سال ایران صورت گرفته است. تاریخ 

اولیه مورد توافق هفته دوم فروردین 1۳96 است.
رئیس کمیته فنی و توسعه تاکید کرد: فرانسه خود 
را برای حضور در مسابقات یوفا آماده می کند که در ماه 
آپریل برگزار می شود. برای همین به احتمال زیاد با تاریخ 
پیشنهادی ما موافقت کنند. آنها تیم بسیار خوبی هستند 

و حتی اخیرا با اسپانیا بازی کرده اند. در این بازی اسپانیا با 
فشار و به سختی توانستند یک گل به فرانسه بزنند.



 

5 علمی و سلامت 

B12 علائم و عوامل بروز کمبود ویتامین
ویتامین B12 برای سلامتی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. این ویتامین گلبول 
قرمز سالم تولید و به بهبود عملکرد عصب ها کمک می کند. بنابراین مهم است که 
برنامه غذایی همه بخصوص خانم ها و خانم های باردار حاوی این ویتامین ویژه باشد.  
در این مطلب علائم و عوامل ایجاد کمبود این ویتامین را عنوان می کنیم. در صورت 

مشاهده آن ها تلاش کنید مصرف ویتامین B12 را بالا ببرید.

احساسخستگیمیکنید
ویتامین B12 برای تولید DNA، عصب ها و گلبول های قرمز لازم و ضروری است. 
این ویتامین برای سلامت مغز و عملکرد دستگاه ایمنی نیز از اهمیت بالایی برخوردار 
است. ویتامین B12 همچنین در سوخت و ساز بدن و تبدیل مواد مغذی به انرژی نیز 
نقش موثری دارد. بنابراین اگر احساس خستگی زیادی می کنید و یا مغزتان آشفته 

شده است زمان آن رسیده ویتامین B12 بیشتری مصرف کنید. 
B12گیاهخوارانبیشتردرمعرضکمبودویتامین

اکثر منابع این ویتامین منابع حیوانی مانند تخم مرغ، غذاهای دریایی، گوشت 
ها و محصولات لبنی هستند. اگر این مواد غذایی را در برنامه غذایی تان نگنجانید 
خطر بروز کمبود ویتامین B12 افزایش پیدا می کند و این مسئله نیز به خستگی 
و سرگیجه منتهی می شود. اگر شما گیاهخوار هستید می توانید از مکمل استفاده 
کنید. همچنین لازم است که مواد غذایی غنی شده از این ویتامین مانند غلات غنی 

شده را بیشتر مصرف کنید.
سالمندانبیشتردرمعرضخطرکمبودقراردارند

همه افراد ممکن است در معرض کمبود این ویتامین قرار بگیرند اما خطر بروز این 
مشکل در بین افراد بالای 50 سال به مراتب بیشتر است. به خاطر اینکه با بالا رفتن 
سن معده اسید کمتری تولید می کند و این مسئله منجر به کاهش جذب ویتامین 
 B12 می شود. بنابراین لازم است که این افراد از مواد غذایی حاوی ویتامین B12
مانند محصولات لبنی و تخم مرغ بیشتر استفاده کنند. اگر مشکل جدی تر بود حتماً 

با پزشک مشورت کنید و در صورت لزوم مکمل دریافت کنید.
مصرفدارویضداسیدمعدهاحتمالکمبودرابالامیبرد

بالا آمد اسید معده مسئله آزاردهنده ای است. به همین دلیل افرادی که از این 
مشکل رنج می برند داروی زیادی مصرف می کنند. اما مصرف دارو نیز مشکلات 
دیگری ایجاد می کند. چون این داروها مانع از ترشح اسید معده می شوند و همین 
امر جذب ویتامین B12 را با مشکل مواجه می کند. اگر شما هم داروی ضداسید 
معده مصرف می کنید و در عین حال احساس ضعف و خستگی یا سرگیجه دارید در 
خصوص احتمال کمبود ویتامین B12 با پزشکتان مشورت کنید. مصرف مکمل می 

تواند مشکل را برطرف کند.
کمبودویتامینB12شباهتزیادیبهزوالعقلدارد

از آنجایی که با افزایش سن، بدن انسان اسیدهای معدی کمتری تولید می کند 
بدن نیز ویتامین B12 کمتری جذب می کند. به همین دلیل اکثر افراد بالای 50 
سال از کمبود این ویتامین رنج می برند و احساس خستگی و سرگیجه دارند. علاوه 
بر این اکثر افرادی که دچار کمبود ویتامین B12 هستند با اختلالات عصبی شبیه به 
علائم دمانس یا زوال عقل مواجه می شوند. در نتیجه اکثر افراد کمبود این ویتامین 
را با دمانس اشتباه می گیرند. اگر دچار اختلالات عصبی و ضعف شده اید به پزشک 

مراجعه کرده و آزمایش خون بدهید.
خانمهایبارداروشیردهدرمعرضخطر

همه افراد به ویتامین B12 نیاز دارد اما برخی افراد مانند سالمندان نیاز بیشتری به 
این ویتامین دارند. به عقیده متخصصان هیچ رده سنی به اندازه خانم های باردار و 
 B12 شیرده نیازمند این ویتامین نیستند. این افراد به روزانه 2.8 میکروگرم ویتامین
نیازمند هستند. سوال اینجاست که این خانم ها چگونه باید میزان نیاز بدن خود را 
تأمین کنند؟ باید بدانید که تخم مرغ 0.6 میکروگرم و یک فنجان شیر گاو نیز 1.2 
میکرگرم ویتامین B12 دارد. اما گوشت های قرمز مانند گوشت بوقلمون و گوشت 
گاو و همچنین ماهی قزل آلا همچنان مهمترین منابع این ویتامین هستند. خانم 
های گیاهخوار نیز باید ویتامین مورد نیاز خود را از طریق مصرف مکمل تأمین کنند.

مصرفالکلباعثکمبودمیشود
مصرف نوشیدنی های الکلی باعث افزایش خطر بروز کمبود ویتامین B12 می 
شود. مصرف این قبیل نوشیدنی ها باعث بروز گاستریت یا تحریک معده می شود. 
افرادی که از این بیماری رنج می برد اسید کمتری نسبت به بقیه تولید می کنند 
و بدنشان در جذب ویتامین B12 دچار مشکل می شود. البته مشکل به همین جا 
ختم نمی شود. الکل باعث ایجاد اختلال در عملکرد کبد می شود. از آنجایی که 
این ویتامین در کبد ذخیره می شود مصرف الکل ممکن است باعث کاهش ذخیره 

ویتامین B12 شود.
خطرکمخونی

کم خونی یا کمبود گلبول های قرمز در هموگلوبین خون مسئله شایعی است. اما 
نوعی از کم خونی وجود دارد که خطرناک بوده و به کمبود ویتامین B12 مربوط 
می شود. این نوع کم خونی که آنمی پرنیسیوز نامیده می شود روی معده تأثیر 
می گذارد. بنابراین معده نیز در تولید پروتئینی که به جذب ویتامین B12 کمک 
می کند دچار مشکل شده و گلبول قرمز کافی تولید نمی شود. کم خونی پرنیسیوز 
اغلب یک بیماری ارثی است. بنابراین می توانید از والدین و پدربزرگ و مادربزرگتان 
در خصوص افرادی از فامیل که دچار چنین مشکلی بوده اند پرس و جو کنید. خبر 
 B12 خوب اینکه این بیماری قابل درمان است و معمولاً با تزریق یا مصرف مکمل

برطرف می شود.

قورت دادن آدامس چه عواقبی دارد؟
حتما شما هم از زمان کودکی هشدارهای مختلفی درباره مضرات قورت دادن 
آدامس شنیده اید و حتی بعضی ها گفته اند که آدامس 7 سال در معده تان باقی 

می ماند! اما این حرفها چقدر واقعیت دارد؟
با اینکه معده شما نمی تواند آنطور که بقیه غذاها را تجزیه می کند آدامس را هم 
هضم کند، ولی دستگاه گوارش بدنتان می تواند آن را وارد فعالیت روده  ها کند. این 
یعنی موقعی که دستشویی می روید همراه با بقیه چیزها از بدنتان خارج می شود. اینکه 
آدامسی که قورت داده اید تا 7 سال در داخل معده تان باقی خواهد ماند، درست 
نیست. این گفته یک کذب محض است. البته بدین معنا هم نیست که هرچقدر دلمان 

بخواهد چنین کاری را انجام دهیم.
پزشکان می گویند که آدامس به گونه ای ساخته نشده که قابل خوردن باشد، 
اما در بخش های داخلی بدن تان هم انسدادی را به وجود نیاورده و باعث به هم 
چسبیدن اندام های داخلی شما هم نمی شود. اما قورت دادن یک آدامس خیلی 
بزرگ یا چند آدامس کوچک ممکن است دستگاه  گوارش شما را مسدود کند.  ین 
اتفاق خصوصا در مورد کودکان که اندازه این اندام ها در آنها کوچک تر است، باید 
مورد توجه بیشتری قرار گیرد. طبق یافته های دکتر لیزا گانجو، متخصص بیماری 
های معده و روده، در مرکز پزشکی لانگون در شهر نیویورک، آدامس مانند هر 
ماده خوراکی دیگری همان مسیر همیشگی را طی می کند با این تفاوت که کمی 

سخت تر جذب می شود.
 این پزشک می گوید: اگر معده شما بتواند مواد غذایی ای چون یک استیک سفت 

را هضم کند، مطمئن باشید که از پس آدامس هم بر خواهد آمد.
آدامس از مواد طبیعی و مصنوعی )ضمغ آدامس یا رِزین(، نگه دارنده  ها، طعم دهنده  
ها و شیرین کننده  ها ساخته شده است. بدن می تواند شیرین کننده  ها مثل قند را 
جذب کند و اگر از آدامس های قنددار استفاده کنید، می تواند کالری خیلی زیادی 
وارد بدنتان کند. اما دستگاه  گوارش بدن انسان قادر به هضم رزین آدامس نیست و آن 

را در دستگاه  گوارش به حرکت مجبور می کند.
علت اینکه گفته می شود آدامس خود را قورت ندهید آن است که هر چند وقت 
یک بار و در مواردی خاص، بیماری هایی در بدن دیده شده اند که علت اصلی آنها، 
قورت دادن آدامس و چسبیدن آن به دستگاه های گوارشی بوده است؛ به طور مثال 
در موردی خاص، پسر بچه ۴ ساله ای که در طول هر روز بین 5 تا 7 آدامس را قورت 
داده بود، دچار بیماری شدیدی شد که پس از تحقیقات فراوان مشخص گردید در 
داخل بدن او توده ی بزرگی از آدامس های به هم چسبیده وجود دارد که سبب 

بیماری شده است.

یکدفعه بدن تان داغ می شود؟
تقریبا همه ی ما یک احساس گرمای موقتی را در طی خوردن غذاهای تند تجربه کرده 
ایم. اما اگر شما دچار یک حساسیت غذایی و یا عدم تحمل غذایی ناشناخته باشید ، نشان 
می دهد ماده ی دیگری موجب گرگرفتگی شما شده است.گرگرفتگی بدن آزاردهنده 
است و می تواند با تپش قلب و برافروختگی پوست همراه باشد. در حالیکه اغلب خانم 
های یائسه این مشکل را دارند، اما ممکن است در آقایان نیز دیده شود.گرگرفتگی یکی 
از عوارض جانبی شایع بسیاری از داروهای تجویزی است. داروهای مخدر، داروهای ضد 
افسردگی و برخی داروهای پوکی استخوان از این گروه داروها هستند. اگر به محض 
شروع مصرف یک داروی خاص دچار گرگرفتگی شدید، مطمئن شوید که آیا علت آن 
مصرف داروست یا نه. بهتر است در مصرف هر دارو به بروشور آن توجه کنید و بدانید هر 
دارو دقیقا چه عارضه ای دارد. شاید پزشک تان بتواند دارو را تعویض کند تا دیگر دچار 
این مشکل نشوید. همچنین ممکن است مدتی بعد از مصرف دارو مشکل رفع شود، 

بنابراین بدانید این عوارض طولانی مدت نیستند و بهتر است صبور باشید.
اضافهوزن

احتمالا شنیده اید که چربی بدن به طور فعال در سوخت و ساز نقش دارد که به 
توضیح ارتباط چاقی و سرطان کمک می کند. چون چربی در بدن می سوزد می تواند 
موجب گرگرفتگی شود.رژیم غذایی مناسب و ورزش می تواند به کاهش علائم در بدن 
شما کمک کند.تقریبا هر مشکلی مربوط به هورمون ها و سیستم غدد درون ریز می تواند 
موجب گرگرفتگی شود. به خصوص مشکلات مربوط به تیروئید.طبق یک بررسی نشان 
داده شده است که زنان چاقی که وزن شان را کاهش می دهند و در هفته 200 دقیقه 

ورزش می کنند، دو برابر بیشتر از سایرین گرگرفتگی شان کاهش می یابد.
آلرژیغذایییاحساسیت

تقریبا همه ی ما یک احساس گرمای موقتی را در طی خوردن غذاهای تند تجربه 
کرده ایم. اما اگر شما دچار یک حساسیت غذایی و یا عدم تحمل غذایی ناشناخته باشید 
، نشان می دهد ماده ی دیگری موجب گرگرفتگی شما شده است.الکل، کافئین و مواد 
افزودنی مانند سولفیت برخی از عوامل محرک رایج گرگرفتگی مربوط به رژیم غذایی 
هستند. شاید شما بتوانید پس از یک گرگرفتگی به علت مصرف مواد خوراکی متوجه 
دلیل آن شوید، اما مراجعه به یک متخصص و پزشک تغدیه می تواند به شناسایی دقیق 

علت و رهایی شما از این مشکل کمک کند.
اضطراب

در حالی که بسیاری از ما کلمات "استرس" و "اضطراب" را به جای یکدیگر به کار 
می بریم، کارشناسان سلامت روان تمایل به استفاده از اصطلاح "اضطراب" برای اشاره 
به علائم جسمی احساساتی مانند استرس، ترس و یا نگرانی دارند. افزایش ضربان قلب 
و بی قراری عصبی از علائم اضطراب کلاسیک هستند که می تواند موجب گرم شدن 
بدن و ایجاد حس گرگرفتگی در فرد شود.به خودتان بیاموزید که تنفس یک ورزش 
ساده است که اجازه می دهد بر اضطرابتان غلبه کنید. ورزش، مدیتیشن، و یوگا نیز به 
کاهش اضطراب کمک خواهند کرد. اگر احساس می کنید دچار شکل جدی از اضطراب 

هستید، با یک متخصص گفتگو کنید.
بیماریها

تقریبا هر مشکلی مربوط به هورمون ها و سیستم غدد درون ریز می تواند موجب 
گرگرفتگی شود. به خصوص مشکلات مربوط به تیروئید، به ویژه کم کاری تیروئید 

باعث احساس گرما خواهند شد. عفونت و ویروس در بدن هم می تواند علت آن باشد.
به طور طبیعی درجه حرارت بدن شما در شب دچار نوسان می شود. بنابر این طبیعی 
است که در نیمه شب به علت تعریق و گرمای شدید از خواب بیدار شوید.اگر دچار 
مشکل تیروئید باشید، به احتمال زیاد علائم دیگری را نیز در کنار گرگرفتگی تجربه 
خواهید کرد. افزایش ضربان قلب، کاهش ناگهانی وزن، احساس خستگی در طول روز 
و ... همگی از علائم پرکاری تیروئید هستند.در مورد مشکلات دیگر نشانه هایی مانند 
اسهال یا ناراحتی روده و افزایش دمای بدن نشان دهنده ی عفونت خواهد بود. اگر هر 

کدام از این علائم را در کنار گرگرفتگی مشاهده نمودید، به پزشک مراجعه کنید.
اتاقخوابگرم

به طور طبیعی درجه حرارت بدن شما در شب دچار نوسان می شود. بنابر این طبیعی 
است که در نیمه شب به علت تعریق و گرمای شدید از خواب بیدار شوید. اگر متوجه 
گرگرفتگی در نیمه های شب شدید، دمای وسایل گرمایشی را کاهش دهید، پتو را 

کنارزده و لباس نازک تر به تن کنید تا به کاهش احساس گرما کمک کرده باشید.

برای اولین بار در جهان مجموعه پارکینگ رباتیک هوشمند با هدف انتقال خودرو از 
جایگاه مخصوص تا پارکینگ طبقاتی رونمایی شد.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، این پارکینگ رباتیک چند قسمت مجزا دارد 
که بوسیله واحد پردازش مرکزی کنترل می شود. این سامانه می تواند خودروهای پارک 

شده در محل تعیین شده مخصوص را شناسایی، حمل و به پارکینگ منتقل کند.
فرایند انتقال خودرو از محل پیاده شدن راننده به محل پارک حداکثر 10 دقیقه 

طول می کشد.
با  مقایسه  در  برابری  سه  ظرفیت  هوشمند،  پارکینگ  این  ویژگی  مهمترین 

پارکینگ های طبقاتی معمولی است.
سیستم پارک رباتیک در ساختمان های اداری بزرگ یا مراکز تجاری و هتلها این 
امکان را به رانندگان می دهد تا برای پارک خودرو نیازی به ورود به پارکینگ نداشته 

باشند و فقط کافیست از خودروی خود در جایگاه مشخص تعیین شده پیاده شوند.
دیگر ویژگی  این سامانه تطبیق پذیری با محدودیت های ساختمان و استفاده از 

فضاهای غیرقابل استفاده به عنوان پارکینگ است.

رباتی که خودرو را به پارکینگ می برد
محققان یکی از شرکتهای فناور داخلی با حمایت 
پارک علم وفناوری استان چهارمحال و بختیاری، مرکز 
رشد دانشگاه شهرکرد و بنیاد نخبگان استان موفق به 
ثبت اختراع خود با عنوان بالابرنده اکتان سوخت شدند.

این شرکت  مریم جهان پور، رییس هیات مدیره 
فناور و از دانش آموختگان ارشد رشته شیمی آلی در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بهسوزی بنزین و کاهش 
آلودگی محیط زیست از مزایای محصول بالابرنده 

اکتان سوخت است.
وی با اشاره به اینکه بالابرنده اکتان به سوخت یا 
بنزین اضافه می شود، تصریح کرد: با اضافه شدن این 
ماده، عدد اکتان بالا رفته و به تبع آن بهسوزی بنزین و 

کاهش آلودگی ناشی از سوخت را به همراه دارد.
بنزین  تبدیل  و  بنزین  بهسوزی  افزود:  جهان پور 
معمولی به بنزین سوپر در خودروها مانع از صدمه 

دیدن موتور اتومبیل می شود.
محقق طرح، وجود این محصول را باعث پیشرفت 
اقتصادی استان دانست و گفت: با اختراع این محصول 
نه تنها به واردات آن نیازی نیست؛ بلکه می توان آن را 
به کشورهایی همچون عراق و افغانستان نیز صادر کرد.

جهان پور خاطرنشان کرد: اگرچه انواع بالابرنده های 
اکتان سوخت وجود دارد؛ اما تولیدات شرکت ما آثار 
مخرب زیست محیطی نداشته و به صورت بیو و با 

درصد سولفور ناچیز هستند.

پژوهشگران کره ای با استفاده از نانولوله  کربنی، گرافن و پروتئین استخراج شده از 
بدن انسان، موفق به ساخت زبانی مصنوعی شدند که حساسیتی 10 هزار برابر نسبت 

به زبان طبیعی در چشیدن مزه ها دارد.
 محققان دانشگاه ملی سئول موفق به ارائه یک زبان زیست الکترونیکی شدند که 
قادر است دو مزه شیرینی و شوری را از هم تفکیک کند. این دستگاه در واقع نوعی 

زبان مصنوعی است که قابلیت چشیدن دارد.
این زبان مصنوعی می تواند حساسیتی 10 هزار برابر بیشتر از زبان طبیعی در 
تشخیص مزه شیرینی داشته باشد. این ویژگی موجب شده تا بتوان از این ابزار برای 

ساخت دستگاه های دقیق تولید و نظارت بر تولید مواد غذایی استفاده کرد.
برخی متخصصان معتقدند که این زبان مصنوعی قادر است با دقت و ظرافتی که 
دارد، جایگزین آزمایش غذا توسط انسان شود. یعنی دیگر نیاز نیست برای آزمایش 

غذا از مزه کردن انسان استفاده شود.
محققان برای تولید این زبان مصنوعی اطلاعات DNA را از پروتئین گیرنده های 
تست غذا استخراج کردند. آن ها روی گیرنده هایی متمرکز شدند که قادر به تشخیص 

شیرینی از شوری است.
این اطلاعات وارد یک سلول جداگانه شد؛ سلولی که روی سطح گرافن قرار دارد. 
یک نانولوله کربنی که هدایتی بالاتر از مس دارد، نقش انتقال دهنده جریان الکتریکی 
را به عهده دارد. زمانی که مزه مورد نظر در محیط وجود داشت، جریان روی گرافن 
تغییر کرده و ایجاد یک سیگنال الکتریکی می کند که نشان دهنده وجود عامل مزه 

در محیط است.
در حال حاضر در برخی از حسگرها از گرافن استفاده می شود. این گروه میزان 
تغییر جریان حاصل از حضور عامل مزه را اندازه گیری و از آن برای ساخت زبان 

مصنوعی استفاده کردند.
متخصصان این حوزه معتقدند که این زبان نسبت به حسگرهای چشایی که پیش 
از این ساخته شده، بهبودهای بسیاری داشته است. دو سال قبل، یک زبان مصنوعی 
ساخته شده که 100 برابر حساس تر از زبان انسان است، اما این حسگر جدید از 
حسگر پیشین 100 برابر حساس تر است. محققان معتقدند که این زبان به زودی 
می تواند مسیر خود را در کاربردهای تجاری و صنعت افزودنی های غذایی پیدا کند.

شدن  ساخته  برای  هاوایی  های  بومی  مخالفت 
یکی از بزرگترین تلسکوپهای جهان در این منطقه 
اخترشناسان را بر آن داشت که حالا به جزایر قناری 

فکر کنند.
 به نقل از ساینس، از مدتها پیش اعتراضات مردمی 
در هاوایی به دلیل برنامه ریزی برای ساخته شدن 
تلسکوپ غول پیکر TMT آغاز شده و این مسأله به 

چالشی بزرگ برای اخترشناسان تبدیل شده است.
اکنون و درحالی که تصور می شود این اعتراضات 
پایانی نداشته باشد اخترشناسان به یک گزینه دیگر به 
عنوان محل قطعی ساخته شدن این تلسکوپ فکر می 

کنند: جزایر قناری متعلق به اسپانیا.
درصورتیکی که این امر تحقق پیدا کند باید شاهد 
نقل مکان برنامه ریزیها برای ساخته شدن تلسکوپ ۳0 

متری TMT از این قاره به قاره دیگری باشیم.
به جز بومیان هاوایی، فعالان زیست محیطی نیز 

مخالف ساخته شدن این تلسکوپ هستند.
ساخت این تلسکوپ 1.۴ میلیارد دلار هزینه در 
بردارد و با توجه به بزرگی پروژه، برنامه ریزان آن از 
مدتها پیش بر روی گزینه های جایگزین مطالعات 
دقیقی انجام داده و اکنون به این نتیجه رسیده اند که 

جزایر قناری بهترین گزینه خواهد بود.
این تصمیم حدود یک سال پس از آن گرفته می 
شود که دادگاهی در هاوایی ساخت این تلسکوپ غول 

پیکر را غیرقانونی عنوان کرد.
البته برنامه ریزان پروژه این تلسکوپ همچنان به 
رایزنی ها برای ساخت آن در هاوایی ادامه می دهند 

اما امید چندانی ندارند.

کارگاه آموزشی استفاده از فناوری فضایی در پایش خشکسالی و گرد و غبار در 
منطقه خاورمیانه با همکاری دفتر فضای ماوراء جو سازمان ملل متحد در تهران 

برگزار می شود.
 این کارگاه بین المللی توسط سازمان فضایی ایران و با همکاری دفتر فضای ماوراء 
جو سازمان ملل متحد )UNOOSA ( از 15 تا 19 آبان ماه جاری در تهران برگزار 

خواهد شد.
علاوه بر ارائه سخنرانی توسط متخصصان و تصمیم گیران این حوزه در سطح 
ملی و بین المللی، برگزاری نشستهای تخصصی به منظور شروع فعالیتهای جدید در 
موضوع کارگاه و تدوین گزارش نهایی کارگاه به سازمان ملل متحد، از دیگر برنامه 

های این کارگاه بین المللی است.
محورهای کارگاه شامل ۳ محور اصلی شامل پایش خشکسالی و گرد و غبار با 

استفاده از فناوری فضایی، پیشرفتهای فناوری فضایی و ظرفیت سازی، آموزش و 
همکاریهای منطقه ای و بین المللی در این بخش خواهد بود.

در بخش پایش خشکسالی و گرد و غبار با استفاده از فناوری فضایی موضوعات 
مربوط به خشکسالی، گرد و غبار، طوفانهای خاک و شن و نیز مدلسازی آن به کمک 

فناوری فضایی مطرح می شود.
در بخش پیشرفتهای فناوری فضایی نیز موضوع فناوری فضایی از جمله انواع 
ماهواره های کوچک تا Cube و سنجنده های مختلف در کمک به مدلهای پایشی 
پرداخته می شود. به عبارت دیگر دستاوردهای مرتبط با طراحی و ساخت سنجنده و 
ماهواره و دیگر زیرساختهای فضایی به منظور پایش خشکسالی و گرد و غبار در این 
بخش ارائه خواهد شد.اهمیت و ضرورت ظرفیت سازی، آموزش و همکاریهای منطقه 

ای و بین المللی از دیگر محورهای این کارگاه آموزشی است.

تولید بالابرنده اکتان سوخت با هدف بهسوزی بنزین در کشور

زبان مصنوعی ساخته شد

ساخت تلسکوپ غول پیکر در جزایر قناری

فناوری فضایی در پایش گرد و غبار خاورمیانه به کار گرفته می شود

شیمی دانان فرانسوی برای اولین بار با تلفیق تکنولوژی و طبیعت موفق به ساخت لامپ 
جاذب دی اکسیدکربن موجود در هوا شدند.

به گزارش ایسنا و به نقل از اینهبیتت، لامپ زیستی جدید که قابل استفاده در خیابان 
و پارکینگ است، همزمان با روشنایی محیط اطراف، گاز دی اکسیدکربن را با استفاده از 

ریزجلبک های زنده موجود در مخزن جذب می کند.  
انرژی مورد نیاز برای روشنایی این لامپ شگفت انگیز از فعالیت فوتوسنتز جلبک ها 
تامین می شود. همچنین جلبک ها نیز برای زنده ماندن از گاز دی اکسیدکربن موجود 

در هوا استفاده می کنند.
محققان فرانسوی پس از آزمایش میزان کارایی لامپ زیستی دریافتند که هر لامپ در 
طول دوره زمانی یک ساله حداقل یک تن کربن را از هوا جذب می کند. این مقدار معادل 

فعالیت 150 تا 200 درخت در یک سال است.  
محققان فرانسوی معتقدند که موافقت دولت و تامین بودجه برای تولید انبوه این لامپ، 

قطعا یک روش کارآمد برای مقابله با پدیده گرمایش زمین خواهد بود.

لامپ زنده ای که دی اکسیدکربن هوا را می بلعد
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بچه ها نباید شب ها دیر بخوابند

اینکه به کودک خود اجازه می دهید تا دیروقت بیدار بماند 
و مشغول بازی کردن باشد، باعث خستگی مفرط در او می 
شود و خستگی زیاد باعث می شود دیرتر به خواب برود و 
حتی خواب راحت و آسوده ای نیز نداشته باشد. بنابراین 
تا پاسی از شب بیدار ماندن کودکان، خود علت بی قراری 
و ناآرامی آنها در طول شب و زمانی که در خواب هستند، 

می شود.
احتیاج به خواب در انسان ها در سنین مختلف متفاوت 
است، ولی به طور میانگین می توان گفت که یک کودک 
یک ساله به 1۴ تا 15 ساعت خواب ، یک کودک سه ساله 
به 12 ساعت خواب ، یک کودک پنج ساله به 11 ساعت 
خواب و یک کودک هفت ساله به 9 تا 10 ساعت خواب در 

شبانه روز نیاز دارد.
کودکی که شب ها با آرامش و به حد کافی می خوابد، 
روز بعد به موقع و سرحال از خواب بیدار می شود، ولی اگر 
به حد کافی نخوابد ، صبح روز بعد بهانه گیر و بداخلاق می 
شود و انرژی کمتری دارد. کم خوابی در بچه های بزرگ تر، 
آنها را خسته ، کند و حساس می کند و نمی توانند بر روی 

دروس خود تمرکز کنند.
راهکارهاییبرایزودخوابیدنبچهها

- همواره کودک را سر ساعت مشخصی بخوابانید. برای 
کودکتان زمان خواب را با مشورت خودش تعیین کنید و فرا 
رسیدن زمان خواب را به او یاد آوری کنید. آنها به یک قرار 
ثابت برای خواب نیاز دارند. اگر کودکتان دیر به خواب می 
رود، سعی کنید زودتر از زمانی که در نظر گرفته اید، او را به 
رختخوابش ببرید. - سعی کنید به جای جمله جبری "برو 
به اتاق خوابت" به کودک تان بگویید "لازم نیست بخوابی، 
بلکه می توانی در تخت خودت استراحت کنی". وقتی جنبه 
اجبار برای خواب از بین برود، احساس آرامش و خواب 
خود به خود به وجود می آید. - با صحبت و عمل کودک 
را تشویق کنید. به این صورت که هر شب به وقت شناسی 
و در رختخواب رفتن وی جایزه بدهید. این جایزه می تواند 
یک خوراکی قبل از خواب مثل یک لیوان شیر یا خوراکی 
که کودک دوست دارد )البته مضر نباشد( باشد، و یا به عنوان 

تشویق یک لباس خواب قشنگ به او هدیه بدهید.
- از برخی حرکات برای آرام کردن کودکتان کمک بگیرید. 
مثلا می توانید قبل از خواب او را کمی ماساژ بدهید. این کار 
کمک می کند تا خواب عمیق و با کیفیت تری داشته باشد. 

ماساژ دادن، نوازش کردن و...، شرایط مساعدتری را برای 
خواب ایجاد می کند. تکان دادن آرام کودکان کوچک تر 
نیز مفید خواهد بود. - تمام موانع را برطرف کنید. از خواب 
بیدار شدن های مکرر، خر و پف کردن، مشکلات تنفسی در 
حین خواب و... از جمله مواردی هستند که در خواب فرزند 
شما اختلال ایجاد می کنند. گاهی اوقات عدم برخورداری از 
سلامت کامل باعث مشکلات مربوط به خواب می شود، مثلا 
گاهی بزرگی لوزه ها باعث خروپف می شود. بنابراین لازم 
است که ابتدا این موانع را برطرف کنید. - قبل از خواب غذای 
مختصر و سبکی به او بدهید. غذاهای سنگین و پرحجم روی 
خواب کودکان مخصوصا کودکان در سنین بالاتر تاثیر بدی 
دارند. شکم خالی و شکم پر هر دو باعث بدخوابی و یا بی 
خوابی می شوند. به خاطر داشته باشید برخی مواد غذایی 
مانند قهوه، چای و یا نوشابه در شب باعث بروز اختلال در 
خواب می شود. - شرایط اتاق خواب و لباس کودک خود را 
نیز در نظر بگیرید. همه ما در اتاق خنک بهتر می خوابیم، 
اما نه خیلی سرد. لباس راحتی تن کودکتان کنید و ببینید 
که دمای اتاق در حدی باشد که باعث مریض شدن او نشود 
و از طرفی بیش از اندازه هم گرم نباشد. تاریک بودن محیط 
خواب نیز مهم است. ولی اگر کودکتان نمی تواند در تاریکی 
بخوابد، یک چراغ خواب کوچک در اتاقش روشن بگذارید، و 
یا اینکه چراغی را در بیرون اتاق او روشن کرده و در اتاق را باز 
بگذارید. - قبل از خواب کاری را که دوست دارد برایش انجام 
دهید. بسیاری از کودکان بوسیدن پدر و مادر، در آغوش 
گرفتن آنها، نوشیدن آب و شنیدن قصه و خواندن لالایی 
قبل از خواب را دوست دارند. اگر کودک شما نیز این گونه 
است، سعی کنید از این طریق شرایط بهتری را برای خواب 
او فراهم کنید. - فعالیت های بدنی کودک مانند بازی کردن 
در پارک، ورزش و ... را در طول روز افزایش دهید. البته این 
بازی ها باید تا غروب آفتاب ادامه داشته باشند و به تدریج 
باید فعالیت کودک را کاهش دهید و به جای بازی های پر 
تحرک ، فعالیت هایی مثل مطالعه، شنیدن قصه و یا تماشای 
تلویزیون را جایگزین کنید. باید سعی کنید قبل از خواب 
بازی های هیجان انگیز مثل بازی های کامپیوتری را انجام 
ندهند  و یا فیلم های هیجان انگیز نبیند.  - اگر کودکتان 
در شب به سختی به خواب می رود، به او اجازه خوابیدن در 
طول روز را ندهید و با کاری سرگرمش کنید. - اگر کودک 
شما از تنهایی خوابیدن می ترسد، شما باید ترس او را جدی 

بگیرید، کودک را آرام کنید و سعی کنید به علت ترس او پی 
ببرید. به کودکتان این فرصت را بدهید که در مورد مشکل 
احتمالی و هیجانات یا چیزهای جالبی که در روز برایش 
اتفاق افتاده با شما صحبت کند. حتی می تواند وقتی در 
تخت خود دراز کشید، از زبان خودش داستانی برای شما 
بگویید و در مورد این داستان با او صحبت کنید تا مطمئن 
شوید که تخیلات در ذهن او نمانده است. این مسئله کمک 

می کند که کودک با آرامش بیشتری به خواب فرو برود.
- حداقل دو ساعت قبل از خواب تلویزیون را خاموش 
کنید. تحقیقات نشان می دهند که نوری که از صفحه 
تلویزیون ساطع می شود، هورمون ملاتونین )هورمون خواب( 
را کاهش می دهد. حتی نیم ساعت تماشای تلویزیون قبل از 

خواب، نظم خواب کودک شما را بر هم می زند.
- استرس کودک خود را قبل از خواب کم کنید. وقتی که 
میزان ترشح هورمون کورتیزول )هورمون استرس( بالا باشد، 
بدن کودک شما رفتن به رختخواب را نمی پذیرد. بنابراین 
با انجام برخی فعالیت ها، او را پیش از رفتن به رختخواب 
آرام کنید، مثلا نور خانه را کم کنید، محیط را ساکت کنید 
و اگر کودک تان دوست دارد یک اسباب بازی نرم را بغل 
بگیرد و بخوابد، اجازه دهید تا این کار را انجام دهد. البته 
اینکه دور و برش اسباب بازی های متعدد جمع کند نیز 

کار درستی نیست.
- بیش از حد روی مقوله خواب متمرکز نشوید. با توجه 
بسیار زیاد به این مساله، نگرانی های خود را به او منتقل می 
کنید و در واقع اوضاع بدتر از قبل می شود. بنابراین با تمرکز 
زیاد روی این موضوع، به ایجاد اختلال بیشتر روی خواب 
فرزندتان دامن نزنید بلکه به او کمک کنید تا آرام تر شود و 

دلهره هایش رفع شود.
- وسایل الکترونیکی را تا حد امکان از اتاق خوابش دور 
کنید. کامپیوتر، لپ تاپ، گوشی تلفن، ویدئو، تلویزیون و 
سایر وسایل الکترونیکی می توانند اختلالاتی را در خواب 
ایجاد کنند. حتی اگر مورد استفاده نباشند نیز وجودشان به 

نوعی مزاحمت ایجاد می کند.
عوارضدیرخوابیدنبرایبچهها

- دیر خوابیدن و دیر بلند شدن از خواب باعث می شود 
تجمع مواد سمی در بدن می گردد و باعث می شود آمادگی 

جسمی و مغزی دچار مشکل شود.
 - کودکانی که دیر از خواب بیدار می شوند، دیگر تمایلی به 
خوردن صبحانه نخواهند داشت و همین باعث بوجود آمدن 
اختلالاتی در بدن آنها می گردد. - کاهش رشد قدی در 
کودکانی که شب ها دیر می خوابند، بیشتر دیده می شود. 
همچنین رشد تحصیلی کمتری نسبت به سایر کودکان 
دارند. - دیر خوابیدن کودکان و نوجوانان باعث ایجاد چاقی 
در آنها می شود. - کودکانی که برنامه خواب منظمی دارند، 

معمولا قانون پذیرتر و دارای نظم فکری بهتری هستند.
- در کودکانی که دیر به رختخواب می روند، احتمال بروز 

افسردگی بیشتر از کودکانی است که خواب منظمی دارند.
- یکی از دلایل بدغذایی کودکان ممکن ست به مشکلات 
خواب آنها مربوط باشد. پس با اصلاح الگوی خواب کودکان 

می توان مشکلات تغذیه ای را نیز بهبود بخشید.
- دیر خوابیدن باعث کاهش میزان یادگیری کودکان می 
گردد. - دیر خوابیدن دختران باعث بیشتر شدن خطر ابتلا 

به پوکی استخوان در آنها می گردد.



اجتماعی 6

امیر طیبی نژاد  خبرداد؛

بهره برداری 41 واحد تولیدی 
در شهرك های صنعتی استان قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از به بهره برداری رسیدن ۴1 واحد تولیدی 
در سطح شهرك ها و نواحی صنعتی استان قم در 8 ماه امسال خبرداد.

مهندس امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: خوشبختانه با تلاش مدیران 
و سرمایه گذاران بخش خصوصی در 8 ماهه سال جاری تعداد ۴1 واحد تولیدی با 
اشتغالزایی بالغ بر 1000 نفر در سطح شهرك های صنعتی استان قم به بهره برداری 
برسد.وی با بیان اینکه بیشتر واحدهای به بهره برداری رسیده در سطح شهرك های 
صنعتی شکوهیه و ثامن الائمه-ع- بوده است گفت: سرمایه گذاری صورت گرفته دراین 
۴1 واحد صنعتی بالغ بر هزارو 1۴0 میلیارد ریال بوده است.طیبی نژاد با تاکید بر اینکه 
تمامی این واحدهای صنعتی در بخش صنایع کوچك و متوسط می باشند و 25 هکتار از 
اراضی شهرك های صنعتی را به خود اختصاص داده اند افزود: یکی از ویژگی ها و شرایط 
مطلوب شهرك ها و نواحی صنعتی، استقرار صنایع کوچك و متوسط در آنها است زیرا 

این صنایع ویژگی های منحصر به فردی در اقتصاد ملی دارند.
 مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم سیاست و راهبرد این شرکت در 
سال جاری را فعال سازی واحدهای صنعتی راکد در کنار به بهره برداری رساندن صنایع 
جدید عنوان کرد و توضیح داد: در راستای برنا مه های کلان سازمان صنایع کوچك 
وشهر کهای صنعتی ایران، تمام ظرفیت و پتانسیل شرکت شهرکهای صنعتی قم در 

فعال سازی واحدهای راکد و یا در حال احداث معطوف شده است.
وی حرکت در مسیر توانمندسازی و افزایش بهر ه وری را از دیگر برنامه های این 
شرکت دانست و خاطرنشان ساخت: برگزاری دوره های آموزشی رایگان و یا کم هزینه 
با حمایت های مالی و تامین زیرساخت ها بعنوان عامل حیاتی برای واحدهای تولیدی 

به صورت جدی در حال پیگیری است.

با حضور استاندار: 

سامانه مرکز تبادل ترافیک استان قم 
رونمایی شد 

سامانه مرکز تبادل ترافیک استان قم در راستای تحقق دولت الکترونیک و امنیت 
تبادل اطلاعات بر روی شبکه های اینترنتی، روز چهارشنبه طی آیینی با حضور معاون 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، استاندار قم و جمعی از مسئولان استانی در قم 

رونمایی شد. 
مدیرکل ارتباطات زیرساخت استان قم در این آیین گفت: با راه اندازی این گونه مراکز 
درآمد شرکت ارتباطات زیرساخت کاهش پیدا می کند ولی اطلاعات فرهنگی کشور 

توسعه می یابد. 
مهرداد ترابیان افزود: استان قم ام القرای جهان اسلام است که نقش مهمی در انتقال 
معارف اسلامی و دینی در سطح کشور و جهان دارد از این رو این مرکز با همکاری و 

پیگیری نهادهای مربوطه و استانداری راه اندازی شد.
پنجمین مرکز تبادل ترافیک کشور در استان قم با هدف توسعه و نشر معارف اسلامی 

برای جوانان سراسر ایران و جهان و با مزیت های فرهنگی و اجتماعی راه اندازی شد.
راه اندازی این مرکز به کاهش ۴2 درصدی قیمت اینترنت از شبکه زیرساخت 
می انجامد ضمن این که ساختار قیمت در شبکه انتقال داخلی بین شهری و بین استانی 
تا مرز 8۴ درصد کاهش می یابد.با راه اندازی این مرکز مشترکان می توانند برای دریافت 
محتوای داخلی به جای مسیر متداول اینترنتی، از طریق روتر شرکت خدمات دهنده به 
مراکز تبادل ترافیک وصل شده و هزینه اتصال خود را به یک سوم هزینه ارتباط اینترنتی 

کاهش دهند، هم چنین کیفیت ارتباط از مسیر داخلی افزایش می یابد.

رئیس سازمان بهزیستی استان قم: 

خیران نذری ها را به خانواده های نیازمند 
هدیه کنند 

رئیس سازمان بهزیستی استان قم گفت: خیران بخشی از نذری ها را برای خدمت 
رسانی به خانواده های نیازمند هدیه کنند تا بتوان نیازهای خانواده های زیر پوشش 

بهزیستی قم را تامین کرد. 
رضا سلیقه با اشاره به اینکه مردم خداجوی استان قم همیشه بازوی توانمند 
نیازمندان بوده اند، اظهار داشت: خیران در تمام عرصه ها با کمک های خویش 
توانسته اند گره از مشکلات آنان بردارند از این رو هدیه کردن نذری های عزای امام 
حسین)ع( برای خانواده های نیازمند تبعات مثبتی دارد.رئیس سازمان بهزیستی قم 
افزود: هیات های عزاداری می توانند کمک های مالی و غیرمالی خویش را به اداره کل 
بهزیستی استان قم برای خدمات رسانی به نیازمندان هدیه کنند تا به دست نیازمند 

واقعی برسد چراکه خیر دنیا و آخرت دارد.
وی به مشارکت های مردمی در توانبخشی خانواده های نیازمند اشاره کرد 
توانمندسازی  ایجاد فرصت های شغلی،  برای  و گفت: مشارکت های مردمی 
مددجویان، فراهم کردن زمینه حرفه آموزی مددجویان، پرداخت تسهیلات کم 
بهره اشتغالزایی به معلولان، مددجویان و کارفرمایان و امکانات مورد نیاز معلولان 

هزینه می شود.
احداث  زمین،  برای خرید  در گذشته  مردمی  های  داد: کمک  ادامه  سلیقه 
ساختمان، تجهیز وسایل توانبخشی، کمک هزینه جهیزیه، مسکن مهر، پوشاک، 
درمان و داروهای ضروری، مواد غذایی و لوازم خانگی مورد نیاز مددجویان صرف 

شده است.
وی بیان داشت: بیشترین نیاز مددجویان بهزیستی در مرحله اول خرید مسکن و 
پرداخت قسط های خانه و در مرحله بعدی دارو و خرید جهیزیه است.رئیس سازمان 
بهزیستی قم با اشاره به کمک های خیران اظهار داشت: خانواده هایی که دارای چند 
معلول هستند از نظر مالی دچار مشکل هستند از این رو می توان از نذری های خیران 

برای خرید تجهیزات و سایر امکانات بهره برد.
سلیقه گفت: دولت یارانه ای برای نگهداری هر معلول به خانواده های زیرپوشش 
سازمان بهزیستی واریز می کند این در حالی است که نیازمند توسعه مراکز مختلف 
از جمله توانبخشی، نگهداری و خدمات رسانی به معلولان در استان با کمک های 

خیران هستیم.
به گفته وی، در6 ماهه نخست امسال بیش از 2 میلیارد ریال ، میزان مشارکت های 

مردمی استان قم بوده است.

رئیس اداره امور زائران غیر ایرانی آستان مقدس قم خبرداد؛ 

افزایش 42 درصدی حضور گردشگران خارجی 
در حرم حضرت معصومه)س( 

رئیس اداره امور زائران غیر ایرانی آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: حضور 
گردشگران از سراسر جهان در حرم کریمه اهل بیت)ع( در مهرماه امسال نسبت به 

مدت زمان مشابه در سال گذشته ۴2 درصد افزایش یافته است. 
کمال ثریا اردکانی روز چهارشنبه در گفت و گویی با اشاره به افزایش چشمگیر 
گردشگران فرانسوی عنوان کرد: علاوه بر تحولات بین المللی و منطقه ای به 
خصوص مسائل ترکیه، بحث اطلاع رسانی به راهنمایان تور در خصوص چگونگی 
پذیرش گردشگران از سوی حرم مطهر، تشریح ملاحضات و قوانین میزبانی از 
گردشگران در حرم بانوی کرامت برای آژانس ها و راهنمایان گروه ها، بازدید 
آژانس های مسافرتی اروپایی از حرم مطهر در چند ماه گذشته و قرار دادن این 
مکان مقدس در لیست اماکن مورد بازدید گردشگران، همکاری با آژانس ها و 
مشخص کردن محدوده زمان پذیرش و میزبانی از گردشگران از جمله دلایل 

افزایش آمار گردشگران می باشد.
وی ادامه داد: غالب گردشگران ضمن ابراز خوشحالی جهت بازدید از این فضای 
معنوی، ابراز می دارند که نگرش آنان در خصوص اسلام و ایران به نسبت قبل از 
سفر کاملا دگرگون شده و بیشتر با مقام و منزلت زن در اسلام آشنا شده اند، هم 
چنین برخی از گردشگران در هنگام حضور در حرم بانوی کرامت متاثر می شوند.

ثریا اردکانی در پایان با بیان این که باید توجه داشت که حرم مطهر یک مکان 
زیارتی است افزود: از راهنمایان گروه ها به جهت همکاری در خصوص رعایت 
شئون این مکان مقدس صمیمانه تشکر و قدردانی می کنیم و امیدواریم که 
شاهد افزایش همکاری راهنمایان تور در خصوص رعایت نکات مربوط به این حرم 

مطهر باشیم.
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هادیاسفندیاری

مرکز اسناد انقلاب اسلامی اسناد تاریخی از خباثت های سفارت آمریکا در ایران را منتشر کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مرکز اسناد انقلاب اسلامی؛ 1۳ آبان سال 1۳58 سفارت امریکا 
در تهران توسط "دانشجویان پیرو خط امام"  تسخیر شد و امام خمینی)ره( ضمن قدردانی از 
این حرکت ، آن را " انقلاب دوم" نامیدند. از همان ابتدا این حرکت خودجوش مردمی به تسخیر 
لانه جاسوسی موسوم شد که در کوتاه ترین عبارت، اصلی ترین هدف دانشجویان پیرو خط امام و 

ملت ایران را بیان می کرد.
 در واقع تسخیر لانه جاسوسی نشان دهنده حقیقت مهمی است که این واقعه بی بدیل در بستر 
"حافظه تاریخی یك ملت" شکل گرفته است، حافظه ای که امریکا در تاریك ترین نقطه آن قرار 
داشت و با انفجار نور انقلاب اسلامی، نیاز به از بین بردن این نقطه تاریك بیش از پیش احساس 
می شد. بی شك تمام خیانت های شیطان بزرگ علیه مردم ایران بدون داشتن پایگاهی که مرکز 
همه جانبه ای برای اجرای نقشه های امریکا باشد، امکان پذیر نبود. از همین رو واکاوی نقش سفارت 
امریکا در سال های متمادی؛ هویت اصلی این جاسوسخانه امریکا را آشکار می سازد و تسخیرآن 

سندی بر ضمانت حفظ و تداوم انقلاب اسلامی ایران است.
سفارتامریکا؛ستادعملیاتکودتای28مرداد

کودتای 28 مرداد سال 1۳۳2 که با همکاری سرویس های اطلاعاتی انگلیس و امریکا طراحی و 
اجرا شد منجر به سرنگونی دولت مصدق و بازآفرینی قدرت دیکتاتوری محمدرضا پهلوی بود. در 
این کودتای ننگین که عمیقا به منظور مقابله با خواست و اراده مردم ایران صورت گرفت؛ سفارت 

امریکا و شخص سفیر یعنی" لوئی هندرسن" نقش بسزایی داشت. 
در جلسه ای که در دفتر وزیر امور خارجه امریکا تشکیل شد تصمیم نهایی برای آغاز عملیات 
سرنگونی مصدق موسوم به" عملیات آژاکس"  اتخاذ شد. در این جلسه ، علاوه بر  جان فاستر 
دالس وزیر امور خارجه و آلن دالس رئیس سازمان سیا؛ چارلز ویلسون وزیر دفاع، هندرسن سفیر 

امریکا در ایران و کیم روزولت که مأموریت اجرایی طرح بر عهده او بود حضور داشتند. 
در واقع حضور هندرسن سفیر امریکا از آن جهت حائز اهمیت است که سفارتخانه او ستاد 
اجرایی عملیات کودتا بود بطوری که کیم روزولت مراحل کودتا را مستقیماً از سفارت آمریکا در 
تهران هدایت و اجرا می کرد. ]2[ از طرف دیگر لوئی هندرسن نه تنها با انگلیسی ها رابطه خوبی 
داشت بلکه بطور قابل توجهی "محرم راز"  محمدرضا پهلوی بوده است،تا جایی که او را به براندازی 
مصدق تشویق می کرد. این واقعیت بعد از انجام کودتا به خوبی نمایان  شد بطوری که هندرسن 
و آلن دالس به خاطر خدماتشان در تهیه و اجرای طرح کودتا هر کدام مبلغ یك میلیون دلار از 

محمدرضا پهلوی پاداش دریافت کردند.
سفارتامریکاوحمایتازرژیمدیکتاتورپهلوی

 بعد از کودتای 28 مرداد که دوران اختناق و استبداد بطور بی بدیلی از سر گرفته شد، ایالت 
متحده حامی بی چون و چرای سلطنت پهلوی بود؛ تا جایی که رژیم پهلوی را ژاندارم خود در 
منطقه خاورمیانه می دانست و ایران را جزیره ثبات قلمداد می کرد. البته که هدف اصلی او حفظ 
منافع خود برای غارت منابع منطقه بود ولی نیل به این هدف بدون حمایت بی قید و شرط از 

استبداد پهلوی امکان پذیر نبود.
  به همین جهت در اسناد به ثبت رسیده از سفارت امریکا آمده است: »در خلیج فارس ما 
می خواهیم در عین حالی که از دسترسی خود به منطقه و نفت آن حفاظت می کنیم، نفوذ شوروی 
و کشورهای افراطی عرب را مهار کنیم. ما همکاری منطقه ای برای امنیت را به سرکردگی ایران 
و عربستان سعودی ترغیب می کنیم و تجهیزات و خدمات دفاعی را به مقادیر زیاد به کشورهای 
دوست می فروشیم.«  سفارت امریکا نیز در زمینه گسترده تر شدن سلطه امریکا و وابستگی رژیم 
پهلوی به حمایت های امریکا نقش بسزایی ایفا کرد.گزارشات سفارت نه تنها خط حمایتی را در 
جهت منافع امریکا دنبال می کرد بلکه آن را تا جنایت های رژیم پهلوی علیه مردم هم امتداد می داد 
و از هیچگونه حمایتی دریغ نمی کرد. در یك سند از گزارش سفارت آمریکا به وزارت خارجه آمده 
است: » شاه از نظر ما مناسب ترین فرد برای هدایت ملت ایران به سوی یك سیستم دموکراتیك 
است و خشونت علیه مخالفان شاه ، موجب شکوفایی دموکراسی خواهد شد.« این سند به خوبی 
گویای آن است که امریکا یك لحظه هم دست حمایت از سر رژیم پهلوی برنداشت و سیاست های 

حقوق بشر کارتر هم بهانه ای برضد مردم ایران و در مقابله با انقلاب اسلامی بود. 
فعالیت جاسوسان سیا به عنوان کارمندان سفارت

 نقش برجسته اطلاعاتی و جاسوسی سفارت آمریکا در همه ابعاد را باید در نامگذاری روز 1۳ آبان 
تحت عنوان  " تسخیر لانه جاسوسی" جستجو کرد. این واقعیت تا جایی است که سفارت امریکا 
جایگزینی بهتر از ایران برای فعالیتهای جاسوسی خود در منطقه مدنظر نمی گیرد. در یك سند 
سرّی سفارت امریکا در تاریخ 5  آوریل1977  آمده است: » ایران که در یك موقعیت استراتژیکی 

قرار گرفته ، به نوبه خود برای ما یك سری سایت های اطلاعاتی و تاسیسات مخابراتی فراهم می کند 
که به آسانی جایگزینی برای آنها یافت نمی شود.«

 این در حالیست که سفارت فقط به موقعیت جاسوسی خود در ایران بسنده نکرد و فعالیت های 
گسترده تر اطلاعاتی امریکا علیه دیگر کشورها را پوشش می داد.  در بخشی از سند دیگری با عنوان 
خیلی محرمانه؛ چنین آمده است : » تأسیسات واقع در خاك ایران به ما این امکان را داده تا پیروی 

شوروی از قرارداد منع آزمایشات هسته ای را تحت نظر قرار دهیم.«
 بخش اعظمی از نقش جاسوسی سفارت امریکا را می توان در حضور عمده نیروهای اطلاعاتی 
سیا در این جاسوسخانه مشاهده کرد. تا جایی که خود مسئولین سفارت از حضور عمده افسران 
CIA در تهران ابراز نگرانی می کنند و با حساسیت بالایی در پی ایجاد پوشش شغلی برای آنان 
هستند. در سند شماره 89۳۳ به این واقعیت اشاره ویژه دارد: » با موقعیتی که در اختیار داریم به 
این مضمون که ما با یك سابقه روشن و پاك تحت پوشش SRF  این مأموریت را آغاز می کنیم. 
اما با در نظر گرفتن حساسیت بسیار شدید محلی نسبت به هرگونه اشاره از فعالیت  CIA انتخاب 
بهترین پوشش تا آنجایی که برای ما مقدور است از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است. بنابراین 
عنوان های دبیر دوم و دبیر سوم برای این دو مقام مسئول جای هیچگونه سؤال و ابهامی را باقی 
نمی گذارد. ما باید آن را داشته باشیم.«  حضور این تعداد SRF یا همان" افسران اطلاعاتی سیا"  به 
حدی غیرمعمول است که در ادامه همین گزارش؛ مسئولین سفارت از این روند و امکان اختلال 
 SRF در برنامه ها ابراز نگرانی می کنند: » ما کوشش می کنیم که اطلاعات نسبت به مأموریتهای
را به داخل سفارت محدود کنیم. من تصور میکنم لزومی ندارد که به وزارت یادآوری نمایم که 
مسئله قدیمی و در ظاهر غیرقابل حل انتصاب کارمندان   SRF ناگزیر پیچیده خواهد شد و تا 
حدودی سبب تضعیف کوشش های پوشش محلی ما خواهد شد و کوشش های ما در این مورد 

تأثیری نخواهد داشت.«
تلاشبرایایجادانحرافدرمسیرانقلاباسلامی

 در جریان انقلاب اسلامی ایران، امریکا که منافع خود را از دست رفته می دید نه تنها از 
تلاش هایش برای اجرای کودتا دریغ نمی کرد؛ بلکه همزمان به دنبال ایجاد انحراف در مسیر 
نهضت اسلامی مردم ایران بود. در همین راستا سفارت امریکا در ارتباط با گروه های میانه رو و گاه 
مخالف رهبری مذهبی انقلاب اسلامی؛ سعی در تبادل اطلاعاتی و ارتباطات طرفینی داشت. در 
همین زمینه جیمز بیل در کتاب خود می نویسد: »سفارت، وسیله ای برای فراهم کردن  گزارشهای 
امنیتی بوده و چند تن از کارمندان آن مأموران سیا بوده اند و این سازمان به ایرانیان میانه رویی که 

در دولت پس از انقلاب تصدی داشته اند اطلاعات می داده است.« 
در آستانه پیروزی انقلاب اسلامی سولیوان سفیر وقت امریکا در ایران از طرفی اقدام به حمایت 
و حفظ ارتباط با بختیار می کند و از طرف دیگر رابطه خود را با بازرگان تداوم می بخشد و به عمق 
این ارتباط اینچنین اشاره می کند:  » بازرگان و وزیران او تاکید کردند که علاقمند به ادامه چنین 
روابطی  با آمریکا هستند و ما با اطمینان  اقداماتی در جهت تعیین حدود همکاری خود با دولت 

جدید ایران در سطوح مختلف به عمل آوردیم.« 
اما سفارت امریکا برای جاسوسی و ایجاد انحراف در انقلاب به همین میزان بسنده نکرد و با 
شناسائی عناصر و اطرافیان امام خمینی)ره( سعی در رسیدن به اهداف اصلی خود داشت. در یك 
سند سّری از اسناد سفارت امریکا از تماس مأمور سیاسی سفارت با شخصی به اسم روغنی اشاره 
می کند که ضمن دریافت اطلاعاتی مهم درباره او اشاره می کند: » وی به علت رابطه اش با ] امام[ 

خمینی میتواند منبع اطلاعاتی مفیدی از اطرافیان] امام[ خمینی باشد.«
  علاوه بر این ، سفارت امریکا با در اختیار داشتن نفوذی هایی در درون نظام اسلامی به مهم ترین 
تصمیمات نظام انقلابی دست یافته بود. در اسناد لانه جاسوسی اسامی افراد مختلفی از جمله 
عباس امیرانتظام، مقدم مراغه ای، بنی صدر و ... به چشم می خورد که حاکی از برنامه ریزی بلندمدت 
امریکا برای ضربه زدن به ایران بود. در همین رابطه "تام اهرن" رئیس ایستگاه سیا در تهران در 
بازجویی هایش توسط دانشجویان پیرو خط امام)ره( درمورد رمز "اس.دی.پلاد" می گوید: » او 
همان آقای امیرانتظام است که با "جرج سیك" در ارتباط بود. او یکی از مقامات رسمی دولت 
بازرگان است که دو جلسه توجیهی اطلاعاتی درمورد مقامات ارشد دولت بازرگان با افسران 
سازمان سیا ترتیب داد.« در سند سری شماره 106729 زوایای پنهان ملاقات امیرانتظام با "جرج 

کیو" افسر سابق سیا فاش شده است.
 براساس اسناد به دست آمده از سفارت آمریکا در تهران، مقدم مراغه ای با نام رمزی " اس.دی.

پروب/1 " اطلاعات مهمی را در اختیار سیا قرار می داد. در یکی از این اسناد آمده است: » 
بسیار احساس خوشوقتی می کنیم که "اس.دی.پروب/1" موقعیت منحصر به فردی دارد که 
گزارش هایی از مجلس خبرگان را که بسیار مورد علاقه تحلیلگران ماست می دهد. آنها از دریافت 

گزارش ها درباره این موضوع استقبال می کنند.«
 مهم تر از همه این  مسائل آنکه ردپای امریکا در اغتشاشات و آشوب های کشور دیده می شود 
بطوری که طبق اسناد کشف شده از لانه جاسوسی؛ حزب خلق مسلمان توسط آمریکا سازماندهی 
و حمایت می شد و رحمت الله مقدم مراغه ای تمام جلسات بحث آن را به شیوه دلخواه آمریکا 

اداره می کرد و گزارش جلسات سران و گردهمایی های عمومی آن را در اختیار عوامل جاسوسی 
سفارت آمریکا در تهران قرار می داد و آنها این گزارش ها را به نقل از او به مرکز سیا در آمریکا 

مخابره می کردند.
نقشسفارتآمریکادرفراریدادنسرانرژیمپهلوی

 یکی از مهم ترین کارکردهای سفارت امریکا بعد از انقلاب اسلامی متواری ساختن سردمداران 
رژیم پهلوی بود. این  خادمین امریکا به عنوان خائنین به ملت ایران استحقاق هرگونه محاکمه 
و دادگاهی را داشتند تا از جنایت های وحشتناك رژیم پهلوی پرده بردارند. در حالی که این امر 
از حقوق حقّه و خواسته اصلی ملت انقلابی ایران بود، سفارت امریکا در اقداماتی علیه خواست 

عمومی مردم ایران اقدام به فراری دادن دوستان خود و دشمنان ملت کرد.
 در سندی به تاریخ پنجشنبه ۳1 تیرماه 58 درباره درخواست پناهندگی فرمانده نیروی دریایی 
ارتش رژیم پهلوی آمده است: » حبیب اللهی که فرمانده دریایی ایران در طول دو سه سال آخر 
رژیم شاه بوده است اخیرا با استفاده از یك پاسپورت ایرانی با نام مستعار از کشور خارج شده و هم 
اکنون در فرانکفورت به سر می برد. اطلاع یافتیم که حبیب اللهی فرم درخواست ویزای NIV را 
در کنسول آمـریکا بـا اسـتفاده از نـام مستعارش در پاسپورت پر کرده است و قصد دارد به خانواده 
اش در ویرجینیا بپیوندد و ترجیح می دهد که ویزا را با نام اصلی خود دریافت کند. دریاسالار حبیب 
اللهی از جانب بسیاری از مقامات رسمی دولت ایالت متحده که در طول این چند سال با وی کار 

می کرده اند به خوبی شناخته شده و مورد علاقه است. 
نقشسفارتدرپناهندگیدیکتاتورپهلوی

پناه دادن رسمی ایالات متحده به محمدرضا پهلوی به عنوان خائن اصلی به ملت ایران 
نشان دهنده حمایت بی دریغ شیطان بزرگ از دیکتاتور سابق بود. سفارت امریکا در ایران با 
زمینه سازی و تشریح جریانات درون انقلاب اسلامی به خوبی راه حل  این موضوع را پیشنهاد 
می دهد و عناوین عوامفریبانه ای مثل حقوق  بشر را برای این خیانت بزرگ به کار می برد. گزارشگر 
سفارت امریکا در سندی سرّی به وزارت خارجه امریکا می نویسد: »من تغییرات چندانی در اعمال 
مقامات رسمی و مردم ایران نسبت به آمدن شاه به ایالت متحده با آنچه که در اواخر ژوئیه گذشته 
برایتان فرستادم مشاهده نکرده ام. روابط ما فقط به آرامی پیش میرود و تازه به آن اندازه نیست که 
بخواهد با وارد شدن شاه از بین برود.«  اما مأمور سفارت که از بدبینی مردم نسبت به این موضوع 
به خوبی آگاه است در ادامه می افزاید: »  در حال حاضر روحانیون در قدرت هستند و من می ترسم 
که اگر ما اقدامی درباره شاه انجام دهیم جوّ عمومی بدتر شود؛ زیرا ]امام[ خمینی در هفته گذشته 
در مصاحبه اش با اوریانا فالاچی با لحن خیلی شدیدی شاه را به عنوان یك فرد خائن که 50 سال 

جنایت کرده محکوم کرد و گفت باید به کشور برگردد.«
 به همین جهت برای پوشش به این اقدام امریکا پیشنهاد ویژه ای می کند: » من فکر میکنم که 
اگر شخص شاه به عنوان مریضی به آمریکا بیاید، آمدنش اثر چندانی در عکس العمل مردم ایران 
نخواهد داشت اگر ما او را به صرف برخورداری از "حقوق بشر" بپذیریم احتمال می رود موضع 

دفاعی ما هم بهتر شود.«
 همچنین سفارت امریکا که گویا از عواقب این کار آگاهی دارد، برای پیشگیری از به وجود 
آمدن تنش های احتمالی به راهکار خود اشاره می کند و می نویسد: » اگر ما قصد پذیرفتن شاه را 
حتی برای مدت کوتاهی هم داریم بایستی موضوع را به آرامی با دولت ایران فورا در میان بگذاریم 
که این موضوع از اهمیت زیادی برخوردار است. اگر ما بخواهیم چنین کاری را انجام دهیم و اگر 
آمدن  شاه به آمریکا فوری است بهترین وسیله برای جستجوی راه مذاکره با دولت ایران این است 

که سایروس ونس موضوع را با یزدی، زمانی که او را در سوم اکتبر می بیند در میان بگذارد.«
 اقدام امریکا در پناهندگی محمدرضا پهلوی که آتش خشم ملت انقلابی ایران را شعله ور کرد 
ناگزیر به سفارت امریکا کشیده شد. به طوری که یکی از محققین امریکایی با حمایت منطقی از 
ماجرای تسخیر سفارت امریکا می نویسد: » از نظر ایرانی ها، دادن اجازه ورود شاه به ایالت متحده ، 

شاهدی روشن و مسلّم بر این توطئه کلی در جهت تضعیف و نهایتا براندازی ایران بود.« 
ایران که در تاریخ خود تجربه خیانت امریکا در کودتای 28 مرداد و بازگرداندن محمدرضا پهلوی 
را داشت برای تکرار نشدن حوادثی مشابه دست به تسخیر لانه جاسوسی امریکا زد تا جایی که 
"فرانسیس آنتونی بویل"، حقوقدان آمریکایی در کتاب سیاست جهانی و حقوق بین الملل به دفاع 
از ایران می نویسد: » از دیدگاه ایرانیان گروگان گرفته شدن  دیپلمات های آمریکایی قابل توجیه 
است، چرا که پیشگیری از تجاوز آشکار به قوانین بین الملل و اقدام به تصمیم گیری و شاید کمك 

به یك کودتای شوم دیگر توسط دولت امریکا به شمار می آمد.«
 بررسی نقش ویژه سفارت در خیانت های امریکا علیه ایران؛ به خوبی وجه تسمیه تسخیر لانه 
جاسوسی در 1۳ آبان 58 را نمایان می کند. این تسخیر که به تعبیر سولیوان " دوران تحقیر ملی 
امریکا بود که در تاریخ نظیر آن دیده نشده است" ، برآیند همه اقدامات امریکا بود که توسط 

سیاستمدارانش تولید و به دست سفارت امریکا فرآوری می شد.

1۳آبان؛ روز مبارزه با استکبار جهانی

اسناد تاریخی از خباثت های سفارت آمریكا در ایران

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد؛

سایه ارابه مرگ بر سلامتی مردم قم

جلسه این هفته بنیاد قم پژوهی به مسئله موتورسیکلت 
سواران و معضلاتی که برای شهر قم به وجود آورده اند 

اختصاص داشت. 
کرده اند«،  زمین گیر  را  قم  اورژانس  »موتورسیکلت ها 
»وضعیت موتورسیکلت ها در قم به بحران رسیده است«، 
»موتورسیکلت سواران عامل 51 تصادف در روز هستند«، 
»هر ساعت، دو موتورسیکلت سوار در قم تصادف می کنند.«، 
»مرگ ماهانه سه نفر در صحنه تصادفات موتورسیکلت ها 
در قم« این ها بخشی از درد دل های مهدی فراهانی، معاون 
مرکز مدیریت فوریت های پزشکی استان قم با قدیمی های 
اهل قم در جلسه هفتگی بنیاد قم پژوهی است که شامگاه 
برگزار  مهر  طلوع  عالی  آموزش  مجتمع  در  سه شنبه 
شد.معاون اورژانس قم در این جلسه درد دل هایی را با 
قم پژوهان مطرح کرد که به گفته خودش بارها در جلسات 
مختلف آن ها را فریاد زده اما گاهی مسئولان رده بالا به 
راحتی به او می گویند که کاری نمی شود انجام داد.وی با 
اشاره به اینکه معضل موتورسیکلت سواران مشکلی است 
که تمام خانواده های قمی به نوعی با آن درگیر هستند، 
اظهار داشت: در استان قم این موضوع به بحران تبدیل 

شده است.
فعالیت۴0پایگاهاورژانسدرقم

وی با اشاره به اینکه اورژانس 115 در قم ۴0 پایگاه 

زمینی و یک پایگاه هوایی دارد، افزود: از نظر استانداردها 
باید به ازای هر 50 هزار نفر یک پایگاه شهری و به ازای هر 

25 کیلومتر جاده یک پایگاه روستایی داشته باشیم.
به گفته فراهانی، استان قم از نظر تعداد پایگاه ها به تناسب 
جمعیت و وسعت وضعیت خوبی دارد اما نکته اینجاست 
که خدمت رسانی های اورژانس قم تنها به استان محدود 
نمی شود بلکه یک کار ملی است.وی افزود: اورژانس قم 
۳00 نیروی متخصص بحث اورژانس، یک دستگاه اتوبوس 
آمبولانس و 10 دستگاه موتورلانس همچنین یک دستگاه 
بالگرد برای شرایط خاص دارد.معاون اورژانس قم با اشاره 
به اینکه حتی کسانی که تلفن را پاسخ می دهند در مرکز 
اورژانس کارشناس پرستاری هستند، اضافه کرد: این افراد 
همزمان که خودروی آمبولانس را به صحنه می فرستند، 
با راهنمایی های خود تلاش در کنترل اوضاع دارند اما 
معمولاً کسانی که با اورژانس تماس می گیرند در شرایط 
روحی خوبی نیستند و از این راهنمایی ها به خوبی استفاده 
نمی کنند.وی با اشاره به رشد عجیب مأموریت های اورژانس 
115 در استان قم اظهار داشت: در سال 9۴ مأموریت های 
اورژانس قم نسبت به سال قبل رشد 1۳ درصدی داشت و 

در سال 95 این رشد به 20 درصد رسیده است.
روزانه250مأموریتاورژانس

به گفته فراهانی در حال حاضر اورژانس قم روزانه 250 

مأموریت دارد که 68 درصد آن به موتورسیکلت سواران 
مربوط می شود و گرفتاری موتورسیکلت ها موجب شده 

اورژانس نتواند در دیگر مأموریت ها به موقع حاضر شود.
آن طور که وی می گوید در سال 91 در استان قم 18 
هزار 952  که 12  گرفته  تصادف صورت  و 6۴5  هزار 
یعنی 69  می شده  مربوط  موتورسیکلت ها  به  تصادف 
درصد. در این سال موتورسیکلت ها موجب مجروح شدن 
15 هزار نفر، کشته شدن 2۳ نفر سر صحنه تصادف و 
کشته شدن 81 نفر در بیمارستان شده اند.در سال 92 هم 
20 هزار تصادف صورت گرفته که 62 درصد مربوط به 
موتورسیکلت ها بوده و 18 نفر در این تصادفات در صحنه و 
75 نفر در بیمارستان جان داده اند. در سال 9۴ هم 20 هزار 
مورد تصادفات پیش آمده که 6۴ درصد به موتورسیکلت 
سواران مربوط شده که موجب کشته شدن 90 نفر شده 
است.در سال 9۴ هم 22 هزار تصادف رخ داده که موجب 
کشته شدن 92 نفر شده است. در هفت ماهه ابتدایی 
سال جاری هم 15 هزار تصادف رخ داده که 10 هزار و 
700 تصادف به موتورسیکلت سوارها مربوط می شده و از 
این تعداد فقط 21 نفر سر صحنه جان خود را از دست 
داده و 12 هزار نفر مجروح شده اند. ضمن اینکه آمار کشته 

شدگان در بیمارستان هنوز اعلام نشده است.
ارابهمرگرابشناسانیم

وی با اشاره به اینکه این حجم از کار برای نیروهای 
گفت:  آورده  وجود  به  بسیاری  مشکلات  هم  اورژانس 
اورژانس در  استاندارد مأموریت یک دستگاه خودروی 
قم  در  اما  است  روز  در  مأموریت  کلان شهرها هشت 
به 15 مأموریت هم می رسد که هر مأموریت بین یک 
ساعت تا یک ساعت و نیم زمان می برد.معاون اورژانس 
اجماع  جز  راهی  مشکل  این  درمان  است  معتقد  قم 
دستگاه های فرهنگی و آموزشی برای فرهنگ سازی در 
زمینه موتورسیکلت سواری ندارد. حتی اگر لازم است 
صدا و سیما باید فجایعی که توسط موتورسیکلت ها هر 
روز رقم می خورد را به تصویر بکشد تا مردم بدانند این 
وسیله چه تهدیدی برای جان عزیزانشان است.وی بیان 
اینکه اورژانس قم در حال تأسیس یک پایگاه مستقل 
برای اورژانس هوایی است ابراز داشت: به اذعان فرماندهان 
پلیس راه و راهور، راه اندازی امداد هوایی در قم موجب 

کاهش تلفات در جاده های مواصلاتی شده است.
پایگاه  برای ساخت  ورود خیران  به  اشاره  با  فراهانی 
اورژانس هوایی اضافه کرد: این کار در 70 هزار متر زمین 

بین عوارضی قم تهران و قم کاشان صورت می گیرد.

رئیس مرکز مدیریت و فوریت های پزشکی استان قم :

شهروندان وسایل گرمازا را کنترل کنند 
رئیس مرکز مدیریت و فوریت های پزشکی استان قم گفت: چند دقیقه طلایی اما کوتاه 
برای کنترل وسایل گرمازا سبب جلوگیری از مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن و خطرات 

جانی ناشی از آن می  شود. 
محمد رضاحسنی در گفت وگویی با اشاره به کاهش تدریجی دما و شروع فصل سرما 
اظهار کرد: با توجه به سردی هوا طی روزهای آینده و استفاده از لوازم گرمایشی، توجه 
به نکات ایمنی ضروری است از این رو بررسی و کنترل پیشگیرانه وسایل گرمایشی یکی 
از راهکارهای اساسی برای جلوگیری از بروز خطرات ناشی از گاز گرفتگی و آتش  سوزی 
است.معاون مرکز مدیریت و فوریت های پزشکی استان قم با بیان اینکه مسمومیت با گاز 
مونوکسیدکربن یکی از شایع  ترین علل مصدومیت و مرگ ناشی از استفاده نادرست وسایل 
گرمایشی است، اضافه کرد: این گاز به عامل مرگ خاموش معروف است و سال گذشته 
نیز سبب فوت چند نفر از همشهریان قمی شد.وی ادامه داد: کنترل لوله  های متصل به 
بخاری های گازسوز و مسیرهای خروجی لوله ها در پشت بام و لزوم گرم بودن آنها هنگام 
روشن بودن بخاری، بست های شلنگ گاز و کارکرد صحیح شومینه، وجود منفذ مناسب 
برای گردش هوا در محیط و آسان  ترین راه یعنی رویت شعله آبی رنگ که نشان  دهنده 
سوختن استاندارد گاز است، تنها چند دقیقه زمان می برند در حالی که همین کارهای چند 

دقیقه  ای سبب حفظ و سلامت خانواده می شوند.فراهانی با اشاره به آمار بالای مسمومیت 
با گاز مونوکسیدکربن در قم طی سال گذشته تصریح کرد: برخی از مصدومین توسط 
پرسنل اورژانس 115 در محل درمان شدند و بعضی هم به مراکز درمانی انتقال یافتند که 
به دلیل آسیب های جدی در بخش مراقبت های ویژه بستری شدند.معاون مرکز مدیریت و 
فوریت های پزشکی استان قم خاطرنشان کرد: با تمام تلاشی که پرسنل اورژانس داشتند، 
سال گذشته شاهد مرگ 9 نفر از کسانی بودیم که به دلیل مسمومیت با گاز جان خود 
را از دست دادند.وی گفت: آمار بالای مرگ، مصدومیت و کاهش سطح هوشیاری بر اثر 
مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن در کشور نشان  دهنده بی  توجهی مصرف  کنندگان 
گاز شهری به مسائل ایمنی و پیشگیرانه و نیز استفاده از وسایل گرمایشی به صورت 
غیرمتعارف یا غیراستاندارد است.در سال 9۴، 106 مورد مسمومیت ناشی از استنشاق گاز 
مونوکسیدکربن در استان قم رخ داد که 6۳ تن از افرادی که دچار مسمومیت شده بودند 
به مراکز درمانی منتقل و ۳۴ تن دیگر نیز به صورت سرپایی درمان شدند همچنین 9 تن 
فوت کردند.از ابتدای امسال تاکنون نیز 22 مورد مسمومیت ناشی از گاز مونوکسیدکربن 
در استان گزارش شده که 16 تن به مراکز درمانی منتقل و 6 تن نیز به صورت سرپایی 

در محل حادثه درمان شدند.






